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رويكرد اصلاحى 
 1- رؤساى قواى 3 گانه به رغم آنكه به 
جنــاح اصول گرايان تعلق دارند و به نوعى 
3قــوه در اختيار اين جناح اســت اما اين 
روزها بيشــتر از قبل از ضرورت اصلاح و 
تغيير سخن مى گويند. رويكرد مثبتى كه اگر 

با عمل همراه شود...
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كمبود نيرو
چالش آموزش 
و پرورش 
استثنائى

طرح ساماندهى 
استخدام كاركنان 
ديماه 
بررسى مى شود

كنكور 403  
مجازى 
برگزار مى شود

جدال ستاره  
فرانسوى  با 
ژنرال 7 ستاره
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 جنـاب آقــاي

دكتر عليرضا قاسمى  فرزاددكتر عليرضا قاسمى  فرزاد
استاندار محترم همدان 

شركت آذين بناى غربشركت آذين بناى غرب

امنيت و آرامش هر جامعه  اى نتيجه آينده  نگرى 
بهره گيرى  با  كه  است  افرادى  صادقانه  تلاش  و 
تلاشى  هيچ  از  خود  تعهد  و  تخصص،تجربه  از 

كوتاهى نكرده اند.
 لذا حمايت و راهبرى جنابعالى از پروژه عمرانى 
مجتمع خدمات رفاهى الماس غرب (بازارچه بلوار 
مرور  و  عبور  در  تسهيل  موجبات  كه  فرودگاه) 
نهايت  در  شهروندان  رضايت  تردد  ايمنى  ارتقاء 
رضايت خداوند سبحان را به همراه داشته است 
تقدير و تشكر مى گردد. از خداوند متعال برايتان 
سلامتى، بهروزى و توفيق استمرار خدمتگزارى 

را مسألت داريم.

تقدير و تشكر

 در هفته گذشته43 مورد ساخت و ساز غير مجاز 
در اراضى مرغوب كشاورزى استان تخريب شد.

فرمانده يــگان حفاظت امور اراضى اســتان با اعلام 
اين خبر گفت: قلع و قمع ها شــامل بنا، ديواركشى، 

استخر و سكو و فنس كشى است. 
جعفرى جوزانــى در اين باره گفت: با ســاخت هر 
هكتار از اراضى مرغوب كشاورزى امنيت غذائى 20 
نفر به خطر مى افتد و به همين دليل يكى از اقدامات 
سازمان جهاد كشاورزى اســتان همدان جلوگيرى از 

اين تغيير كاربرى ها است.
وى بــا بيــان اينكه بيش از 190 مــورد هم از طريق 
گشــت امور اراضى شناســائى مى شود ادامه داد: در 
هفته گذشــته 43 مورد قلــع و قمع و انجام تبصره 2 

ماده 10 انجام شده است.
جعفرى جوزانى خاطرنشــان كــرد: از اين تعداد 13 
مــورد در بخش صالح آباد شهرســتان بهار به ارزش 
2 ميليــارد تومان، 24 مــورد در روســتاى توچغاز 
شهرســتان ملاير بــه ارزش 70 ميليــارد تومان و 6 

مورد در روستاى ايوك شهرســتان همدان به ارزش 
5ميليارد تومان انجام شده است.

هوشـنگ كرمى،مديـر امـور اراضى جهاد كشـاورزى 
جلوگيـرى  دقيـق  رصـد  شـيوه  دربـاره  نيـز  اسـتان 
اسـتفاده  بـا  اسـت  قـرار  گفـت:  خـوارى  زميـن  از 

شـركت هاى  ظرفيـت  از 

دانش بنيـان كار پايـش از طريـق عكس هـاى هوائى و 
تصاويـر ماهـواره اى بـه صـورت هفتگـى و 10 روزه 
يـگان  بـه  هوشـمند  صـورت  بـه  گـزارش  و  انجـام 

شـود.  اعـلام  گشـت ها  و  حفاظـت 

 43مورد ساخت و سازغير مجاز
در اراضى مرغوب كشاورزى تخريب شد

لزوم ساماندهى حريم رودخانه ها

رودخانه ها به فاضلاب تبديل شده اند
■ پيشنهادكارشناس شهرى: با توجه به پدافند غيرعامل ظرفيت گردشگرى ايجاد شود

شهردار از تعيين تكليف
 پرونده هاى خاك خورده خبر داد 

كمبود هتل و اقامتگاه 
آسيب گردشگرى نهاوند

همدان گزينه امسال همدان گزينه امسال 
براى جهانى شدن از ايران استبراى جهانى شدن از ايران است    
پرونـده پرونـده 
ثبت جهانى هگمتانه در راه ثبت جهانى هگمتانه در راه 
يونسكـويونسكـو

■160160ميليارد تومان براى ميليارد تومان براى 
ثبت جهانىثبت جهانى
  «هگمتانه تا همدان»«هگمتانه تا همدان»
 اختصاص يافت اختصاص يافت

بررسى چالش هاى كارآفرينى 
در نشست هيأت انديشه ورز استان

2

معلولان فقط مى توانند وارد يك بانك شوند 
خبر

شهرك بنكداران تدابير امنيتى و 
ترافيكى لازم دارد

 سرپرســت فرماندارى همدان خواســتار اتخاذ تدابير امنيتى، ايمنى و 
ترافيكى در راستاى بهره بردارى سريع شهرك بنكداران شد. 

شــنبه در شوراى ترافيك شهرستان همدان گفت: در محدوده گنبد علويان 
و راســته حسينخانى با ترافيك سنگين و مشــكلاتى مواجهيم كه بايد هر 
چه سريع تر نســبت به جابجائى واحدهاى صنفى عمده فروش به شهرك 

بنكداران و اعمال محدوديت هاى ترافيكى در اين قسمت اقدام شود.
سرپرســت فرماندارى همدان افــزود: با هماهنگى شــهردارى، ميراث 
فرهنگــى، صمت و اتاق اصناف كاربرى واحدهاى صنفى محدوده گنبد 
علويان و راســته حسينخانى بايد با راه اندازى شــهرك بنكداران تغيير 

يابد.
وى تأكيد كرد: ضمن پيگيرى اجراى طرح هاى كارشناسى و ميان مدت در 
جهت ســاماندهى ترافيكى تقاطع جورقان و جاده تهران تا محدوده ميدان 
فــرودگاه همدان، تدابير امنيتى، ايمنى و ترافيكى در راســتاى بهره بردارى 

سريع شهرك بنكداران اتخاذ مى شود.
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شنيده
1- كندى اينترنت درآمد استارتاپ هاى حوزه سلامت 
را كاهش داده است. گويا محدوديت هاى اينترنت در 
3ماه اخير، تقريباً فعاليت تمامى كسب وكارهاى آنلاين 
و اســتارتاپ ها را تحت شعاع قرار داده است. گفتنى 

است برخى از آن ها براى هميشه تعطيل شده اند. 
2- تأييديه كامل محيط زيســتى براى آبگيرى ســد 
چمشير صادر شده است. گويا با آنكه در يك ماه اخير 
كارشناســان و فعالان محيط زيست، تلاشِ بسيارى 
داشــتند تا جلوى آبگيرى سد چمشير را بگيرند، اما 
سياستمداران صداى فعالان محيط زيست را نشنيدند. 
گفتنى است سد چمشير در 35 كيلومترى جنوب شهر 
گچســاران واقع در استان كهگيلويه  وبويراحمد قرار 
دارد.برخى از كارشناسان محيط زيست بر اين باورند 
كه با آبگيرى سد چم شير 500 هزار تن نمك از طريق 
مخزن سد به رودخانه زهره پمپاژ مى شود كه موجب 

مرگ اين رودخانه خواهد شد. 
3- سفير انگلستان و سفراى چند كشور نقاش شدند. 
گويا اين افراد براى پاك كردن شعارهاى نوشته شده 
روى ديوار سفارت انگلستان كه خواستار تعطيلى اين 
محل به عنوان لانه جاسوسى شده بودند، براى پاك 
كردن اين شعارها نقاش شده اند.گفتنى است اين اقدام 
سفير انگليس بازتاب هاى متفاوتى در فضاى مجازى 

داشته است. 
4- توافق براى صادرات روزانه 7000 تن مواد غذائى 
از ايران به كشور ميزبان جام جهانى عملى نشده است. 
گويا به دليل تحريم ها و البته بى اعتنائى به مساله تجارت 
خارجى و برندسازى در آخرين روزهاى بزرگ ترين 
تورنمنت فوتبالى جهان ايران نتوانست چنين هدفى 
را محقق سازد. گفتنى است ايران  به عنوان كشورى 
مســلمان در جايگاه ششم بزرگ ترين توليدكنندگان 
صنايــع غذايى جهان قــرار دارد؛ امــا به رغم چنين 
جايگاهى كشور هنوز در بخش تجارت و بازرگانى 

نتوانسته بازارى در خارج از كشور داشته باشد.
5- بازنشستگى پيش از موعد لغو مى شود. گويا اين 
اقدام براى كمك به صندوق هاى بازنشستگى انجام 
خواهد شــد. گفتنى اســت 50 درصد بازنشستگان 
سازمان تأمين اجتماعى در كشور مربوط به بازنشستگى 

پيش از موعد است.
6- هزينه هاى مراســم يلداى نو عروسان براى تازه 
دامادها وحشتناك شده است.گويا دامادها براى اداى 
اين رســم قديمى و خريد هداياى شــب چله  بايد 
حداقل 15 ميليون تومان هزينه كنند.گفتنى است در 
سال هاى كرونايى بسيارى از اين آداب و رسوم به دليل 

شيوع كرونا تعطيل شده بود.

رويكرد اصلاحى 
 1- رؤساى قواى 3 گانه به رغم آنكه به جناح اصول گرايان تعلق 
دارند و به نوعى 3قوه در اختيار اين جناح است اما اين روزها بيشتر از 

قبل از ضرورت اصلاح و تغيير سخن مى گويند.
رويكرد مثبتى كه اگر با عمل همراه شــود بســيارى از اعتراضات را 
بى دليل خواهد كرد و ديگر دليلى براى اعتراض پس از اصلاح نخواهد 

بود.
2- در ميان سران قوا آنكه صراحت بيشترى در اين زمينه دارد، رئيس 
قوه قضائيه است كه بدون پيچيدگى و با بيانى رسا در اين زمينه سخن 
مى گويــد. رئيس قوه مقننه با آنكــه از حكمرانى نو حرف مى زند اما 
چارچوب و شــاخص هاى اين نوع  حكمرانى را مشــخص و تبيين 
نكرده اســت و در دولت هم هنوز انسجامى براى حركات اصلاحى 
مشــاهده نمى شود و در مواردى مديران پائين دستى برخلاف ديدگاه 

اصلاحى رئيس جمهور حركت مى كنند.
3- از دوران رياست سيد ابراهيم رييسى بر قوه قضائيه برنامه تحول و 
اصلاح اين قوه پى  ريزى و دنبال شده است و به نتايج مثبتى نيز رسيده 
است. اين روند در دوران رياست محسنى اژه اى با رويكرد جدى وى 
به اصلاح تندتر شده و وى هم اصلاحات ساختارى و هم اصلاحات 

رويكردى را با هم در اين قوه پيگيرى مى كند.
4-  هنــوز اين روند اصلاحى به مرحله اى نرســيده كه اقدامات اين 
قوه با اقناع كامــل افكار عمومى انجام و رضايتمندى حداكثرى را به 

دنبال داشته باشد.
امــا رصد اقدامات و برنامه ها حكايت از ايــن دارد كه اگر فضا براى 
پيشــبرد ديدگاه ها و برنامه هاى رئيس قوه قضائيه ايجاد شــود و وى 
بتواند اين برنامه ها را اجرا كند، پيشرفت زيادى در خدمت به مردم و 

كارآمدتر كردن اين قوه با رضايتمندى مردم انجام شده است.
5- رئيس قوه قضائيه پنج شــنبه هفته گذشــته در ديدار با قضات و 
كاركنان قضايى استان زنجان با تأكيد بر اينكه در كنار توجه و هوشيارى 
نســبت به توطئه هاى دشمن بايد به رفع ضعف ها و نواقص مديريتى 
خود نيز اهتمام داشته باشيم، گفت: بايد  بدانيم كه اگر ضعف ها روى 
هم انباشته شود و يك جائى سر باز كند، ممكن است علاج آن سخت 
شود؛ ما بايد توجه كنيم كه اگر به اعتماد مردم خدشه وارد شده است، 
اين امر از كجا نشأت گرفته و در صدد رفع اين مشكل بر آئيم تا اعتماد 

مردم  را افزايش دهيم.
محسنى  اژه اى تصريح كرد: قصد و تصميم ما بر اين است كه نه فقط 
در عرصه اقتصادى بلكه در عرصه سياسى، فرهنگى و اجتماعى و … 
با ريشه هاى فساد و تبعيض برخورد كنيم و نگذاريم كسى از جايگاه 
قدرت و ثروت و با فريب و نيرنگ به مردم ما ظلم و ستمى را روا دارد.

وى افزود: ســپردن امور و مســئوليت ها به افراد لايق و كاردان، يكى  
از موضوعات بســيار مهم اســت؛ هيچ ايراد و عيبى وجود ندارد اگر 
فردى لايق تر و  شايسته تر در منصبى است، جايگزين شود و جابه جايى 

مديريتى صورت گيرد.
6- در اين ســخنان آنچنان كه مشخص اســت رئيس قوه قضائيه بر 
موضوعاتى چون خنثى كردن توطئه دشمنان، اهتمام به رفع ضعف ها و 
نواقص مديريتى، احياى اعتماد مردم با شناخت دلايل، رفع تبعيض در 
تمامى حوزه ها و شايسته سالارى در مديريت ها با سپردن امور به افراد 

لايق و كاردان تأكيد كرده است.
شــاخص هاى مهمى كه توجه به آنها و اجراى دقيق اين شاخص ها، 
رضايتمندى مــردم را افزايش خواهد داد كه نتيجه آن افزايش اعتماد 
خواهد بود.در واقع اين اقدامات مى تواند بدون هزينه توطئه دشمنان 
را نيز خنثى كرده و دست آنها را از بهانه براى ايجاد مشكل در كشور 

خالى كند.
7- درست است كه اين سخنان به عنوان رويكرد اصلاحى قوه قضائيه 
مطرح شده اما شكلى عام دارد و شاخص ها در قواى ديگر نيز مى تواند 

مورد توجه قرار گرفته و به عنوان رويكرد اصلاحى قوا پيش رود.
در كنار اين در استان نيز اين رويكرد مى تواند مورد توجه مديران بوده 
و شرايط را براى افزايش رضايتمندى و اعتماد مردم با اصلاحاتى كه 

مدنظر و مطالبه مردم نيز هست، فراهم كند.

همه راه هاى بازگشت مهاجران به روستا 
بسته نيست

مهدى ناصرنژاد »
 در شماره پيشين روزنامه همدان پيام گزارشى با قلم همكاران تحريريه با 
موضوع موانع بازگشت روستائيان مهاجر به موطن مادرى خود به چاپ رسيده 
است كه در برگيرنده نكات و اظهارنظرهاى كارشناسى قابل تأمل ،حداقل براى 
جلوگيرى از مهاجرت هاى ويران كننده و تخليه بيش از پيش روستاهاى قابل 

سكونت در هر كجاى كشور مى باشد .
بزرگتريــن و خطرناك ترين چالش اجتماعى جامعه ايرانى از آن زمان هاى 
نســبتاً دورى كليد خورد كه پديده مهاجرت از روســتاها به شهر ،با انگيزه 
شــايد دست يابى به زندگى بهترى شــكل گرفت .سير مهاجرت هموطنان 
روستانشــين به شــهرهاى ايران كه از حدود نيم قرن پيش روند فزاينده اى 
بخود گرفت ، چندان هم از سر شكم سيرى و هوا و هوس شهرنشينى نبوده 
است و دلايل اقتصادى و اجتماعى بسيارى دارد كه البته ريشه اصلى چنين 
دلايل از كوتاهى و غفلت دولت ها آب مى خورده اســت و شــروع خزنده 
خشك سالى ها و خرد شدن زمين هاى كشاورزى و برخى اختلافات قومى 
و پدر كشتگى ها نيز بين روستانشينان مى تواند مزيد بر علت ها بوده باشد .

به هر جهت مهاجرت هاى بى رويه و شــتابنده و تخليه روستاها از تمام نقاط 
كشور اتفاقى بود كه افتاد و رسيد آن بلا براى جامعه ايرانى كه نبايد مى رسيد ،

چنين بلاها بيشتر از همه دامن خود مهاجران روستائى را گرفت ،چراكه معمولاً 
اغلب افراد و خانواده هائى كه عزم خود را براى مهاجرت از روستا به شهر يا 
شهرى به شهرى ديگر و يا خارج از كشور آبا و اجدادى جزم مى كنند ،آنچنان 
در روياى شــهر نشينى و دست يابى به آرزوهاى خود غرق مى شوند كه در 
نخستين قدم اقدام به تخريب پل هاى پشت سر مى كنند و راهى براى بازگشت  
باقى نمى گذارند .روستا ها براثر مهاجرت ها كم كم تخليه شد ،اما روند ويرانى 
كشور با سرعت بالائى به وقوع پيوست. در اين ارتباط تحرير آثار شوم مهاجرت 
روستانشينانى كه به حاشيه شهرهاى بزرگ پناه آوردند و آسيب هاى اجتماعى 
هولناكى كه هم دامن روستائى و هم دامن شهرى ها را گرفت ، آنچنان طولانى 
است كه مثنوى هفتاد من خواهد شد ، وليكن با تمام اين مصائب ، بحثى هم با 
موضوع مهاجرت معكوس و بازگشت روستائيان پشيمان و دست از پا دراز تر 
به موطن اصلى خويش گاه و بيگاه مطرح مى شود كه نمى توان در چند جمله 
نظر داد كه اصولاً مهاجرت معكوس با توجه به  پل هايى كه پشــت سر ويران 

شده است ، امرى شدنى است يا ثمره اى در بر نخواهد داشت ؟! 
  مهاجرت هاى معكوس از شــهر ها به روســتا تاكنون در نقاط بســيارى از 
كشــورمان اتفاق افتاده ، اما در شــرايط خاص و با وجود برخى زير ساخته اى 
باقى مانده و امكانات و ســرمايه اى كه به نحوى در مهاجرت هاى معكوس در 
اختيار روســتائيان بوده ، جواب داده اســت .و الا هيچ روستائى مستأصل كه 
تصميم به بازگشت به روستاى خود داشته باشد ، با دست خالى و بدون امكانات 
و بدون ايده مطمئن ، موفق نخواهد بود ، اما زمانى هم هســت كه دولت ها در 
صدد جلوگيرى از زيان و آســيب هاى بيشتر ناشى از حاشيه نشينى و خشك 
نشينى هموطنان روستايى در شهر ها،  برآيند و به اين نتيجه برسند كه با سرمايه 
گذارى كمتر و مقرون بصرفه ترى نســبت به ايده توسعه جغرافيائى شهر هاى 
بزرگ مى تواند برخى روزنه هاى آبادانى روستاها ها به كمك خود صاحبان آن 

فراهم سازد و مهاجران روستائى را تشويق به بازگشت به روستا نمايد .
 چنين ايده اى در حاشــيه روســتاهاى بزرگى كه نسبت به چندين روستاى 
نزديك بخود مى تواند مركزيت داشته باشد و از جاده هاى دسترسى و برخى 
زير ساخت هاى خدماتى نظير درمانگاه ، تعاونى روستائى ، مدرسه و امكانات 
آب آشــاميدنى و برق و گاز بهرمند باشــد ، قابل اجرا و تحقق خواهد بود . 
ايجاد كارگاه هاى توليدى ، ايجاد صنايع كوچك تبديل محصولات كشاورزى 
و همچنين توسعه كشــت و كار گلخانه اى از راهكارهائى است كه مى تواند 
زمينه دلگرمى روستانشيان به وفادارى بر موطن و همچنين بستر مهاجرت هاى 

معكوس را فراهم سازد .

يادداشتيادداشت روز

 ياسر زارعى »
 شــهر همــدان داراى 63 كيلومتر رودخانه 
است كه از اين ميزان سطح30 كيلومتر پوشانده 
شــده كه به اعتقاد كارشناسان پوشش رودخانه 
ها در تشديد خطرات ناشى از سيلاب بى تأثير 
نيســت و از طرفى مردم گلايه مند از وضعيت 

موجود رودخانه هاى سطح شهر هستند.
در حال حاضر شــهر همــدان 8رودخانه دارد 
كــه در ســال هاى اخير بــه علــت غفلت و 
ساخت وســازهاى بى جا در حريم آنها به كانال 
فاضلاب تبديل شده است و در وضعيت خوبى 

به سر نمى برند.
با مشاهده ميدانى از وضعيت رودخانه هائى كه 
از كنار خانه هاى خودساخته شهرى در مناطق 
پائين عبور مى كنند به اين نتيجه مى رســيم كه 
روددره هاى همدان نتوانســتند به ارتقاء كيفيت 
زيســت شــهرى منجر شوند و ســبب ايجاد 

معضلات شهرى شده است.
نحوة مديريت، نوع ديدگاه ها و سياستگذارى ها، 
نابه سامانى و مشــكلاتى را در روددره ها ايجاد 
كرده است. برخى از روددره ها به كانال هايى با 
بسترهاى سيمانى و بتنى و برخى به رود خانه يا 

رودهاى بزرگ فاضلاب شهرى تبديل شده اند.
از ديــدگاه آب منطقه اى پوشــش رودخانه ها 
درفصل بارندگى ســبب جارى شــدن سيلاب 
در معابر شهرى مى شــود كه بايد از اين عمل 
جلوگيرى شــود،از طرفى شهردارى باتوجه به 
مشكلاتى كه با باز ماندن رودخانه ها ايجاد شده 
درصدد پوشش مسير رودخانه هاست تا معبرى 

بر روى آن ايجاد شود.
با توجه به اينكه رودخانه هاى جارى شده از بالا 
دســت به سمت پائين دست در حركت هستند 
بر اين اساس در مسير خود وارد فاضلاب شده 
و رودخانه ها در اين منطقه آلودگى بالائى دارند 
كه حجم آب خروجى بيان گر ميزان بالاى ورود 

فاضلاب به رودخانه ها است.
در مناطقى همچون حصار على آباد،قاســم آباد 
و محله منوچهرى بــا وجود رودخانه هائى كه 
به فاضلاب شهرى تبديل شده مشكلاتى وجود 
دارد كه شهروندان ســال هاست در انتظار رفع 

اين معضل هستند.
 رودخانه هاى شهر

 تبديل به فاضلاب شده است
رئيس كميسيون خدمات شهرى در گفت و گو 
با همدان پيام،با بيان اينكه پوشــش رودخانه ها 
مجوز مى خواهد گفت:يكى از مشــكلات اين 
موضــوع بحث تفكيك رودخانــه از فاضلاب 
اســت كه توان و بودجه اى براى تفكيك انجام 

كار وجود ندارد.
على اكبر نظرى بيان كرد: مدتى اســت حل اين 

مسأله با مشكل روبه رو شــده است مى گويند 
نبايد پوششى انجام شود كه متأسفانه در برخى 
مناطق تبديل به فاضلاب شــده و مشــكلات 

زيستى و بهداشتى به بار آورده است.
نظرى افزود: براى حل اين مشكل بارها از طرف 
شــورا درخواست داده ايم ولى متوليان امر بايد 
با همفكرى به ارائه راهــكار عملى بپردازند تا 

شهروندان از اين موضوع آسيب نبينند.
وى با اشــاره به مشــكل رودخانه محله قاسم 
آباد،گفت: تعــدادى از زارعين در اين منطقه به 
علــت آبيارى باغات و زمين هاى كشــاورزى 
حقابه دارند كه اجازه نمى دهند آب مسير خود 

را طى كند و سبب آلودگى مى شود.
 پس از طرح جامع

طرح تفصيلى چالش آينده است
عضو شوراى اسلامى شــهر با بيان اينكه طرح 
هائى كه در همدان اجرا مى شــود بدون مطالعه 
اســت،گفت: در طرح تفصيلى بســيارى اين 
رودخانه ها معبر ديده شده و يا بايد تغيير كند،در 
اين طرح معبرگــذارى كرده اند كه كار خلافى 

است.
نظــرى بيان كرد: در حال حاضر به فكر اصلاح 
طرح جامع افتاده انــد در صورتى كه در طرح 
تفصيلى نيز مشكلاتى وجود دارد و مشاور بدون 
مطالعه طرح داده است كه در چند سال آينده به 

يك معضل جدى تبديل مى شود.
وى در پايان به كنايه گفت: بايد بررسى شود با 
وجود مشكلات زياد شهرى،چگونه همدان شهر 

تاب آور انتخاب شده است.
 متولى ساماندهى رودخانه ها

آب منطقه اى است
مديرمنطقه3شهردارى همدان با بيان اينكه متولى 
ساماندهى رودخانه ها ،آب منطقه اى است گفت: 
باتوجــه به اجــراى طرح تفصيلى،شــهردارى 
موظف اســت معبــرى روى رودخانــه براى 
ديواركشــى، كف ســازى و دال گــذارى ايجاد 

مى كند تا ترافيك را از آن قسمت عبور دهد.
محمدرضافيضى منش در ادامه گفت: محل هائى 
كــه در طرح تفصيلى به عنوان معبر مشــخص 
نشــده به سبب اينكه آب منطقه اى متولى است 
بايد  ديواركشــى و جداره سازى را براى حفظ 

امنيت شهروندان انجام دهد.
فيضى منش افزود: رودخانه قاسم آباد تا مدرسه 
شــهداء در طرح تفصيلى معبر است كه نياز به 
ساماندهى دارد،سال آينده بايد براى ايجاد معبر 

و دال گذارى پيش بينى بودجه كرد.
 مجوز به شرط مديريت سيلاب

مدير منطقه 4 شــهردارى همــدان با بيان اينكه 
هــر گونه اقدامى در رابطه با رودخانه ها بايد با 
هماهنگى آب منطقه اى باشد،گفت: به گفته آنها 
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 كمبود نيروى انسانى متخصص و جذب 
نشــدن نيروهاى توانبخشــى در سال هاى 
گذشــته چالش اساســى مدارس آموزش 

استثنائى است. 
رئيــس اداره آموزش و پرورش اســتثنائى 
اســتان با اشــاره به اينكه در بيشتر مدارس 
آموزش استثنائى مشاور و نيروى توانبخشى 
وجــود ندارد اظهــار كرد: كمبــود نيروى 
متخصص توانبخشى از جمله گفتار درمان، 
كاردرمــان، فيزيوتراپ و مشــاور خدمت 
رسانى به دانش آموزان با نيازهاى ويژه را تا 

حدودى دچار آسيب كرده است.
طبيه محمدى از تحصيــل يك هزار و580 
دانش آموز با نياز ويژه در 50 مدرسه استثنائى 
و 22 مركز اختلالات يادگيرى در استان خبر 
دادوگفت: 95 درصد دانش آموزان مشــكل 
ذهنــى و 5درصد آنها معلوليت جســمى با 

بهره هوش عادى دارند.
رئيــس اداره آموزش و پرورش اســتثنائى 
استان تصريح كرد: 516 مربى در 50 مدرسه 
اســتثنائى و 22 مركز اختلالات يادگيرى در 
اســتان همدان به هزار و 580 دانش آموز با 

نياز ويژه خدمت رسانى مى كنند.
وى اظهار كرد: فضــاى درونى اين مدارس 
براى جامعه هدف مناســب ســازى شــده 
اما در معابــر و اماكن عمومــى هيچ گونه 
مناسب ســازى براى افراد بــا نيازهاى ويژه 
انجام نشــده اســت. رئيــس اداره آموزش 
و پرورش اســتثنائى همــدان تصريح كرد: 
اين نهاد گــروه هاى مختلفــى از كودكان 
شامل آســيب ديدگان ذهنى، طيف اوتيسم، 
اختلالات جسمى و حركتى، آسيب ديدگان 
ناشــى از كم بينايى و ناشنوايى، اختلالات 
رفتارى و چند معلوليتى را پوشش مى دهد.

گفــت:                   محمــدى  ايرنــا،  گــزارش  بــه 
80 دانش آموز بــا نيازهاى ويژه (تلفيقى) با 
مشكلات جســمى و بهره هوش عادى در 
مدارس عادى اين استان مشغول به تحصيل 
هســتند كه درصورت وجود نيروى انسانى 
مناســب آموزش و پرورش استثنائى معلم 

رابط در اختيار آنها قرار مى دهد.
رئيــس اداره آموزش و پرورش اســتثنائى 
اســتان همدان عدم مناســب سازى فضاى 
آموزشى، ســرويس بهداشتى و فقدان رمپ 
را از مشــكلات پيش روى دانــش آموزان 
(تلفيقــى) در مــدارس عادى برشــمرد و 
افزود: فضاهاى آموزشــى در مدارس عادى 
بستر مناسبى را براى پذيرش كودكان داراى 
معلوليت فراهم نكرده و اجراى اين امر نياز 
به صرف زمان، هزينه و سياست گذارى هاى 

كلان دارد.

كمبود نيرو
چالش آموزش و پرورش استثنائى همدان 

س
مقد

اع 
دف

 همزمان با ســالروز شهادت حضرت 
فاطمــه زهــرا (س) در ششــم دى ماه 
سالجارى 6 شهيد گمنام در نقاط مختلف 

استان آرام مى گيرند. 
مديركل بنياد شهيد و امور ايثارگران استان 
از تشــييع پيكر مطهر 6 شــهيد گمنام در         
6 نقطه از اســتان همدان همزمان با تشييع 
و تدفين 300 شــهيد گمنام سراسر كشور 
خبر داد و گفت: اين شــهداى والامقام در 
اداره كل آموزش و پرورش استان همدان، 

دانشــگاه فرهنگيان و امامزاده كوى خضر 
در شهرســتان همدان و ازندريان و سامن 
در شهرستان ملاير و در شهرستان رزن به 

خاك سپرده مى شوند.
مجيد صفدريان تصريح كرد: مراسم وداع 
با شهداء روز پنجم دى ماه همزمان با نماز 
مغرب و عشا در حسينيه امام خمينى (ره) 
شهر همدان و نيز مراسم تشييع پيكر مطهر 
اين شــهيدان ســاعت 8 صبح روز ششم 
دى همزمان با ســالگرد شهادت حضرت 

زهرا(س) در ميدان امام خمينى(ره) همدان 
برگزار مى شود.

مديركل بنياد شهيد و امور ايثارگران استان 
با اشاره به اينكه شــهيدان سند پر افتخار 
مردم اين مرز و بوم هستند، حضور گسترده 
آحاد مردم در آئين استقبال، تشييع و تدفين 

6 شهيد گمنام در استان را خواستار شد.
مديــركل بنياد شــهيد و امــور ايثارگران 
اســتان، ايجاد فضاهاى فرهنگى و معنوى 
در راســتاى آشــنائى نســل نوجــوان با 
شهداء، ارزش هاى دفاع مقدس و فرهنگ 
استكبارســتيزى را ضرورى برشــمرد و 
گفت: بعد از تدفين پيكر مطهر شــهداى 
گمنام ســاخت يادمان  شهيدان در دستور 

كار قرر دارد.

خبر

اشتغالزايى 
براى 124 زندانى 

در همدان طى 2 ماه 
 به همت بنيــاد تعاون زندانيان اســتان و 
راه انــدازى كارگاه هاى متنوع تنهــا در 2 ماه 
اخيــر براى 124 زندانى فرصت شــغلى مهيا 

شده است.
دادســتان همدان اظهار كرد: فقــدان مهارت 
شغلى در فرد يا افراد متأسفانه در برخى موارد 

سبب مى شود با انجام عمل مجرمانه به دنبال 
كسب درامد از طريق نامشروع باشند، توجه به 
اين موضوع ما را بر آن داشته تا با برنامه ريزى 
مستمر به دنبال حرفه آموزى به زندانيان باشيم.

حســن خانجانى بهترين راهكار اساسى براى 
اصلاح زندانيان را آموختن حرفه و شــغل به 
آنان دانست و افزود: چه بسا زندانيانى هستند 
كه پس از آموختن شــغل، راه و روش كسب 
درامد حلال را يافته و بعد از آزادى به واسطه 
مهارتى كه به دست آورده اند براى خوشبختى 

خانواده هايشان تلاش مى كنند.

به گزارش فارس،خانجانى بــا بيان اينكه در       
دو ماه اخير براى 114 زندانى مرد و 10 زندانى 
زن اشتغالزايى شده است، تصريح كرد: ايجاد 
فرصت هاى شغلى نيازمند حرفه آموزى است 
و زندانى پس از گذراندن دوره هاى آموزشى 
متناســب با اســتعداد خود و به دنبال سپرى 
كردن دوران محكوميت با مهارتى كاربردى به 

آغوش خانواده اش بازمى گردد.
 محكوم به قصاص

 از طناب دار رهائى يافت
همچنين به گفته خانجانى با بخشــش اولياى 

دم، يك زندانى محكوم به اعدام پس از تحمل 
17 سال حبس از طناب دار رهائى يافت. 

دادســتان همدان بيان كرد:اسفند سال 1384 
فردى به نام "م.ر" به جرم قتل عمدى "ن.س" 

به قصاص نفس محكوم شد.
حســن خانجانى موقر افزود: پيگيرى هائى از 
ســوى دســتگاه قضائى براى كسب رضايت 
خانــواده مقتول، صورت گرفت كه در نهايت 
اوليــاى دم از حق خود گذشــتند و با اعلام 
رضايت بخشش، اين محكوم، زندگى دوباره 

يافت.

همدان ميزبان 6 شهيدگمنام 
دفاع مقدس است

لايروبى وظيفه شــهردارى است ولى بايد با هماهنگى 
شــركت باشد،حتى ديواركشــى كرديم همكاران آب 
منطقه اى از ما ايراد گرفتند ســيل 98 كه آمد از وزارت 
نيرو نامه اى دريافت شــد كه پوشش رودخانه ممنوع 

است.
به گفته على طهماســبيان اگر مجوزى مى دهند با اين 
استدلال است كه همه مديريت بستر و رودخانه سيل 
و سيلاب و... هم با شهردارى باشد و ما در برابر قانون 
مسئوليتى در برابر آن نداريم و اگر بخواهيم اين كار را 
انجام دهيم هم پوشــش داديم و هم مسئوليت كار آب 

منطقه اى را ما پذيرفته ايم. 
طهماســبيان با اشاره به مشكلاتى كه در اداره رودخانه 
ها وجود دارد گفت: ما يك بخشى از رودخانه را نرده 

كشيديم و بخشى هم نيوجرسى كه در ادامه خواستيم 
نيوجرســى را به نرده تبديل كنيم، اهالى اجازه ندادند 
گفتند بايد پوشش داده شود ما هم به راحتى نمى توانيم 
ايــن كار را انجام دهيم،اهالى نيوجرســى را به داخل 
رودخانه هل داده بودند و عده اى هم آشغال مى ريزند 

كه محل نامطبوع شود تا مسئولان رسيدگى كنند.
وى افزود: ما كارى انجام دهيم،آب منطقه اى مى گويد 
بســترش مال من اســت و اگر بخواهــى انجام دهى 
مديريت ســيلاب به عهده شماست كه ما هم زير بار 

اين كار نمى رويم.
 شهردارى رودخانه كوى كوثر را بپوشاند

همچنين داوود شاهسوند معاون حفاظت و بهره بردارى 
از منابع شركت آب منطقه اى استان در آخرين جلسه 

شــوراى حفاظت از آب با اشاره به مراجعات مختلف 
اهالى كوى كوثر و ســاكنان حوالــى رودخانه،گفت:       
آب منطقه اى استان مشــكلى با پوشش اين رودخانه 

ندارد و شهردارى مى تواند براى انجام آن اقدام كند.
 از منظر علمى نبايد روى رودخانه 

پوشانده شود
كارشــناس و مشــاور احياء رودخانه هــاى همدان 
گفت: زمانــى كه رودخانه فاضلاب داشــته روى آن 
را مى پوشــاندند كه البتــه اين امر منافعــى هم دارد، 
وقتى روى رودخانه اى پوشــانده مى شود فضاى روى 
آن مى توانــد بــه خيابان تبديل شــده يــا در كنار آن 

ساخت وساز انجام شود.
صاحب محمديان منصور در گفت و گو با ايسنا مطرح 

كرد: امروزه از نظر علمى به اين نتيجه رسيده ايم كه نبايد 
روى رودخانه پوشــانده شود چراكه رودخانه ها حريم 
دارند و از نظر مهندسى، ســيلاب تا پدافند غيرعامل 
اگــر در بازه هاى 50 يا 100 ســاله طغيان  كنند بناهاى 
اطــراف را تخريب مى كنند. بنابراين حريم رودخانه و 

خود رودخانه را بايد براى رودخانه بگذاريم. 
محمديان منصور با اشــاره به اينكه مردم و مديران به 
علت تصور نداشــتن از رودخانه روبــاز در برابر اين 
قضيــه مقاومت مى كنند، ادامــه داد: اين ظرفيت براى 
گردشــگرى نيز مى تواند موردتوجه باشــد،به عنوان 
نمونه رودخانه شاطرعلى در لونا پارك كه تنها رودخانه 
رو باز همدان است، نه تنها نامطبوع نيست بلكه دلنشين 

هم هست.

لزوم ساماندهى حريم رودخانه ها

رودخانه ها به فاضلاب تبديل شده اند
■ پيشنهادكارشناس شهرى: با توجه به پدافند غيرعامل ظرفيت گردشگرى ايجاد شود
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همدان  كمالوند-خبرنگار  نهاوند-معصومه   
مصوبات  و  مانده  زمين  هاى  پرونده  پيام: 
است  توجه  قابل  شهردارى  در  خورده  خاك 
ابتداى  از  شهرى  مديريت  برنامه  براساس  كه 
فعاليت گره گشايى و رفع موانع موجود در اين 
پرونده ها در دستور كار قرار گرفته است، تعيين 
از  كه  حسين(ره)  امام  بلوار  مغازه   70 تكليف 
دهه 70تا كنون مالكان آن سرگردان وعده هاى 
امروز و فردا شده اند و پس از آن هم تقويت 
نخست  قدم  در  گردشگرى  هاى  ساخت  زير 
نهاوند  شهر  در  كه  است  هتل ها  و  مهمانپذير 

خلا آن بشدت احساس مى شود.
بــر اســاس برنامــه و تعريــف هــاى ايجــاد و يا 
تقويــت كيفيــت خدمــات شــهرى از نهضــت 
ــات  ــلات اقدام ــاى مح ــارك ه ــفالت و پ آس
ــر  ــت زي ــه تقوي ــت ب ــالا نوب ــاز شــد و ح آغ
ســاخت ها رســيده اســت در حــال حاضــر دو  
ــت شــهرى در حــوزه  ــم مديري ــت مه ماموري
ــر در توســعه  ــا موث ــده ام مطالبــات زميــن مان

شــهرى مدنظــر و در اولويــت اســت .
 ضرورت تقويت 

زير ساخت هاى گردشگرى در شهر
نبــود  ى  دربــاره  نهاونــد  شــهردار 
ــهر  ــن ش ــرى در اي ــاخت هاى مهمانپذي زيرس
ــات و شــرايط روز  ــا امكان ــل ب و نداشــتن هت
ــتان  ــودن شهرس ــگرى ب ــه گردش ــه ب ــا توج ب
مــى گويــد؛ بــراى شــهر گردشــگرپذيرى مثــل 
نهاونــد كــه در فصل هــاى مختلــف ســال 
ميهمانــان و گردشــگران خــاص خــود را دارد 
ــا هتــل يــك آســيب در  نبــود  اقامــت گاه و ي

ــود. ــى ش ــوب م ــوزه محس ــن ح اي
بــه گفتــه مجيــد يوســفى نويــد تقويــت 
ــدى  ــع درآم ــم مناب ــا ه ــر ســاخت ه ــن زي اي
پايــدار كمــك خواهــد كــرد هــم بــه تقويــت 
ســرمايه گذارى گردشــگرى خواهــد انجاميــد.

ــراى اقامــت  ــل ب ــود هت ــد كمب شــهردار نهاون
ــوان  ــه كمبودهــاى شــهر عن مســافران از جمل

ــش  ــاركت بخ ــا مش ــه زودى ب ــه ب ــرد ك ك
در  توجهــى  قابــل  اقدامــات  خصوصــى 

اين بــاره اجرائــى خواهــد شــد.
 وعده همكارى بــراى تعيين تكليف 

70دهنه مغازه از دهه 70
يوســفى نويــد دربــاره هفتــاد دهنــه مغــازه كــه 
ــان  ــذرد و همچن ــال از آن ميگ ــدود 20 س ح
ــت؛ از  ــرد گف ــى ب ــر م ــه س ــى ب در بلاتكليف
ــدار،  ــا همــكارى فرمان ــد ب ــداى دوره جدي ابت
اداره كل راه و شهرســازى اقدامــات لازم بــراى 
رفــع ايــن مشــكل انجــام  و در صــورت 
همــكارى  ســاير ادارات و بــا توجــه بــه 
ــرى هــاى انجــام شــده مبنــى  ــى و پيگي رايزن
بــر همــكارى در رفــع مشــكل شــهروندان،پس 
از  ســالها ايــن بلاتكليفــى رفــع خواهــد شــد.

 شمارش معكوس 
براى رونق شهرك فارابى

يوســفى نويــد هــم چنيــن از ديگــر مشــكلات 
پرونــده اى فرســوده در حــوزه مديريــت 
شــهرى از مشــكل شــهرك فارابــى كــه مربوط 
بــه تعاونــى كارگــران شــهردارى نهاونــد بــوده 
و ســالها بــه علــت مشــكلات بلاتكليــف 
مانــده بــود هــم گفــت؛ بــا همراهــى دســتگاه 
دفتربازرســى  مديــركل  نظارتــى،  هــاى 
ــن  ــهر اي ــلامى ش ــوراى اس ــتاندارى و ش اس
ــه زودى  ــف  و ب ــن تكلي ــم تعيي ــوع ه موض
شــاهد رونــق ســاخت و ســاز در ايــن منطقــه 

ــود. ــم ب ــهر خواهي از ش
 پرونده هاى نيمه كاره پايان كار

يوســفى نويــد در ادامــه گفــت: پرونــده 
ــان  ــدور پاي ــه كاره و ص ــى و نيم ــاى قديم ه
كار بــراى ســاختمانهاى قديمــى از ديگــر 
ــرى  ــا پيگي ــه ب ــود ك ــهروندان ب مشــكلات ش
هــاى صــورت گرفتــه بــا دفتــر امــور شــهرى 
مراحــل  شــدن  طــى  از  بعــد  اســتاندارى 
رفــع شــده و ايــن مشــكل نيــز برطــرف         

ــد. ــد ش خواه
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در بررسى آمار يك دهه اخير در نهاوند اعلام شد
رشد 8 درصدى طلاق 
و كاهش تولد و ازدواج

نهاوند خبرنگار همدان پيام: تولد و ازدواج روند كاهشى و طلاق 
سيرى افزايشى را در 10ســال گذشته در شهرستان نهاوند داشته 

است.
به طورى كه از  909 مورد ازدواج ثبت شــده در شهرســتان در 
مقايسه با مدت مشابه ســال قبل كه يك هزار و 88 مورد بوده با 
كاهش 14 درصدى مواجه  و همچنين 284 مورد واقعه طلاق رخ 
داده  كه در مقايســه با آمار 230موردى سال گذشته8 درصد رشد 
داشــته اســت. رئيس اداره ثبت احوال نهاوند درباره روند وقايع 
حياتــى چهارگانــه ولادت، وفات، ازدواج و طلاق در 10 ســال 
گذشته در نهاوند از كاهش ولادت و ازدواج در شهرستان خبرداد.
روح ا... مهدوى  گفت: در 10 سال گذشته يعنى از سال 91 تا 1401 
روند ثبت وقايع حياتى 4 گانه در شهرستان نشان مى دهد كه آمار 
تولد ها از ميانگين حدود 3هزار و 500 مورد در ســال به حدود 

2هزار و 100 مورد ولادت كاهش داشته است.
بر همين اســاس در همين بازده زمانى در بحث  ازدواج نيز روند 
كاهشــى  رخ داده و از ميانگين2هــزار و 400 مورد در ســال به        

يك هزار 400 مورد در سال كاهش يافته است.
به گفته ى مهدوى  از ابتداى ســال تاكنــون 1هزار و 301 واقعه 
ولادت در شهرســتان نهاوند اتفاق افتاده كه 819 مورد هم وفات 
در همين مدت ثبت شــده است كه در بخش ولادت و وفات در 

شهرستان نسبت به سال گذشته آمار كاهش داشته است.
همچنين در هر شــبانه روز 4 ازدواج در شهرستان ثبت كه در هر 

24ساعت نيز  5 نفر متولد شده اند.
 182هزار نفر جمعيت نهاوند

مهدوى  جمعيت شهرســتان نهاوند را 182 هزار و 336 نفر اعلام 
كرد كه از اين تعداد 148 هزار و 600 نفر واجد شــرايط دريافت 
كارت ملى هوشمند هستند كه تا امروز 145 هزار نفر از واجدين 
شــرايط براى دريافت كارت ملى هوشــمند اقدام و 133 هزار و     

200 نفر نيز كارت ملى خود را دريافت كردند.
 اعتبار 76 ميليارد تومانى سفر رياست جمهورى

 براى ساماندهى محورهاى مواصلاتى نهاوند
مديركل راه و شهرسازى استان همدان گفت:اين استان داراى 34 
طرح عمرانى اســتانى و ملى با اعتبارى بالغ بر 780 ميليارد تومان 
است كه از اين مبلغ تاكنون100 ميليارد تومان آن تخصيص يافته 
است. ايوب اسدالهى افزود: با توجه به سفر رياست جمهورى به 
اســتان 9 طرح از پروژه هاى حمل و نقل اين اداره كل مشــمول 

پروژه هاى مصوب سفر شد.
وى افــزود: براى مجموع اين 9 پروژه اعتبارى معادل 952 ميليارد 
تومان در نظر گرفته شــده كه مقرر شده در طول مدت سه سال به 
پروژه ها تخصيص پيدا كرده تا در پايان دولت مورد بهره بردارى 
قرار گيرد كه تا كنون 63 ميليارد تومان از اين مبلغ تخصيص يافته 
اســت. وى ادامه داد: 10 ميليارد تومان بــراى چهار خطه نمودن 
محور نهاوند – كنگاور و 66 ميليارد تومان براى چهارخطه نمودن 
نهاوند – آورزمان – ملاير در ســفر رياســت جمهورى به استان 

مصوب شده است.
اســدالهى گفت: در مجمــوع 319 ميليارد تومان اعتبار در ســفر 
رياســت محترم جمهورى به اســتان همدان بــراى پروژه هاى 
راهســازى اداره كل راه و شهرسازى مصوب شد كه از اين مقدار 

71 ميليارد تومان تخصيص اعتبار يافته است.
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همدان  كوهى-خبرنگار  اســدآباد-محمدجواد   
پيام: معلولان بخشــى از جامعه هســتند به اين معنا 
كه بايد از حقوق برابر شهروندى بهره مند باشند اين 
افراد در ســطح كشور  با مشكلات بسيارى روبه رو 
هستند و در شهر اسدآباد مهم ترين مشكل معلولين            
عدم مناسب ســازى بانك ها و ادارات است كه هر 
معلول براى تردد بايد با يك همراه در ســطح شهر 
تردد كند و براى كار هاى ادارى نمى تواند به تنهايى 

خود كارى را پيش ببرد. 
19 مهر ســال جــارى  در روزنامه همــدان پيام به 
گزارش بحث تعطيلى 2 ساله كميسيون مناسب سازى 
شــهر اســدآباد پرداختيم كه با پيگيــرى هاى ما، 
كميسيون منساب سازى شهرستان اسدآباد بعد از 2 

سال تعطيلى تشكيل شد. 
فرماندار اسدآباد روز گذشــته در جلسه كميسيون 
مناسب ســازى گفت:جلسات كميسيون بايد زودتر 
برگزار شــود و اداراتى كه رمــپ ورودى آن ها به 

صورت استاندارد نيست اصلاح شود. 
حســين علــى شــركائى افــزود: برخــى ادارات 
مناسب ســازى را به صورتى انجــام دادند كه عبور 
براى افراد سالم هم دشوار است و بايد گفت آن ها 

سرسره مرگ ساختند. 
وى افزود:تا پايان سال جارى ادارات كه فاقد مناسب 
ســازى در ورودى اداره خود هستند بايد نسبت به 
ســاخت اقدام كنند و كميته فنى كميســيون بر اين 

موضوع نظارت ويژه داشته باشد. 
شــركائى يــادآور شــد:10درصد از جمعيت ما را 
معلولين تشكيل مى دهند و توجه به اين قشر وظيفه 

همه ما است. 
رئيس اداره بهزيســتى در گفت و گو  با همدان پيام 
گفت:12 اداره در شــهر اســدآباد مناســب سازى 
استاندارد دارند و معلولين براى ورود به اين ادارات 

مشكلى ندارند. 
اكبر احمدى منش افزود:در شــهر اسدآباد فقط يك 

بانك مناسب ســازى اســتاندارد دارد و در جلسه 
شــوراى بانك ها ســاير بانك ها را ملزم به ساخت 

رمپ و مناسب سازى مى كنيم. 
وى افزود:در جلســه كميســيون مناســب سازى 
شهرســتان كه متأسفانه بعد از 2 سال تشكيل شد به 
مديران اداراتى كه مناسب سازى غير استاندارد دارند 
تذكر داده شــد كه با حضور كميته فنى اين رمپ ها 

اصلاح گردد. 
مولودى يكى از شهروندان اسدآبادى به خبرنگار ما 
گفت: بار ها براى من اتفاق افتاده اســت كه هنگام 
ورود به يك بانك مى بينم كه يك معلول در ورودى 
بانك منتظر كمك يك شهروند براى تردد به داخل 
بانك اســت و برخى از بانك هــا به گونه اى رمپ 
ساخته اند كه اصلا امكان تردد معلول وجود ندارد. 

رستمى يكى از معلولين اســدآبادى به خبرنگار ما 
گفت:از مديران درخواســت توجه ويژه به مناسب 
ســازى سطح شــهر را داريم كه معلولين ما توانايى 

تردد به پارك شــهيد رجائى كه در مركز شهر است 
را ندارند كه اين موضوع يكــى از مطالبات جامعه 

معلولين است. 
12 آذر 1393 فرماندار وقت اسدآباد در مراسم روز 
جهانى معلولان گفت: با توجه به اينكه شهرســتان 
اســدآباد 6 درصد جمعيت اســتان را تشكيل داده       
12 درصد معلولين در اسدآباد هستند كه  علت اين 

معلوليت ها جاى بررسى و مطالعه دارد. 
مســعود بكايى افزود: مناسب ســازى امكانى براى 
معلولين، ايجاد اميــدوارى به زندگى، آموزش براى 

اشــتغال و خودكفايى معلولين، توجــه به ورزش 
معلولين، توانبخشــى معلوليــن در خانه و پرورش 
توانمندى معلولين از نظر جســمى از ديگر مواردى 
بود كه به آن اشــاره داشــت.  در پايان بايد بگوييم 
تعطيلى 2 ســاله كميسيون مناسب ســازى در شهر 
اســدآباد باعث شده است بسيارى از ادارت و بانك 
ها اقدام به مناسب سازى نداشته باشند و تردد جامعه 
معلولين دچار مشــكل شود كه اميدواريم با پيگيرى 
اعضاى كميته فنى،مناســب سازى ادارت و بانك ها 

در اولويت قرار گيرد.

اير
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ليلا كرمى »
 رئيس اداره امور عشاير استان همدان با اشاره 
به سخن مقام معظم رهبرى «عشاير ذخاير انقلاب 
هســتند» بيان كرد:  استان همدان با داشتن حدود 
3800 خانــوار عشــاير و 13000 نفر جمعيت و 
با داشــتن 381 هزار رأس، حدود 20٪ گوشت 
اســتان را توليد مى  كنند، يعنى 6000 تن گوشت 

قرمز، 250 تن شير و 450 تن پشم.
جعفر كاويانى دلشــاد  بيان كرد: بهره بردارى از 
حدود 9/5 درصد از اراضى منابع طبيعى اســتان 
در اختيار عشاير است. عشاير استان داراى 4 ايل 
24 طايفه و 72 سامانه قشلاقى مى باشند و عشاير 
كوچ رو از 15 ارديبهشت ماه وارد استان همدان 
مى شوند (عشاير كوچنده) و تا حدود 15 مهر در 

استان حضور دارند.
وى عمده مشكلات عشاير استان را به شرح زير 

عنوان كرد:
1-خشكســالى هاى اخير و تضعيف مراتع استان  

كه باعث كاهش توليد علوفه مى گردد.
2-بالا بردن قيمت نهاده هــا و هزينه هاى توليد 

نسبت به قيمت فروش محصولات توليدى 

3-با توجه به خشكســالى هــاى اخير نيازمندى 
تأمين آب شرب و آب لازم براى دام ها كه يكى 

از ضروريات مى باشد.
4-نيــاز بــه تأميــن پكيج هاى خورشــيدى و 

جايگزينى سوخت هاى فسيلى. 
5-عــدم صدور پروانــه چرا و نداشــتن پروانه 
بــراى جوانــان عشــاير و تمايــل اين قشــر                           

به شغل هاى غيرمرتبط.
كاويانى دلشــاد در ادامه بيان كرد: اقدامات انجام 
شــده 8 ماه نخست سال 1401 اداره امور عشاير 

استان همدان به شرح ذيل مى باشد.
-توزيع مقدار 3800 تن جو، 720 تن كنستانتره، 
100 تــن ســبوس، توزيع تعداد 500 دســتگاه 
پنل خورشــيدى بين عشــاير و پرداخت مبلغ 8 
ميليارد تومان تســهيلات دامــدار كارت جهت 
خريــد نهاده هاى دامى، توزيــع500 مورد اقلام 
بهداشــتى توزيع 20 دســتگاه پنل خورشــيدى 
بين عشاير شهرســتان نهاوند، تلقيح مصنوعى و 

همزمان سازى فحلى200 رأس گوسفند.
-آمــوزش تعداد 700 نفر روز در دوره هاى لازم 
براى عشــاير (دامپرورى، صنايع دســتى و...)، 

برگزارى 158 نفر روز دوره آموزشى با همكارى 
اداره كل آموزش فنى و حرفه اى اســتان و مركز 

تحقيقات و آموزش كشاورزى استان 
-ترميم و نگهدارى 40 كيلومتر ايل راه با اعتبارى 
به مبلغ 1840 ميليون ريال، بهســازى و احداث 
مقــدار 15 كيلومتــر ايل راه با اعتبــارى بالغ بر 
1700 ميليون ريال شامل ايل راه عشايرى گشانى 
در تويسركان ايل راه حيدرى، قاضى خانى بهار، 

كانون ايل راه على آباد دمق ملاير 
- همچنين مطالعه و طراحى تأمين آب عشــاير 
ميدانك همــدان و كانون اســكان قــرق بهار، 
آبرسانى سيار به عشــاير استان به مقدار 16000 
مترمكعب با اعتبارى بالغ بر 9000 ميليون ريال، 
تهيه و توزيع 46 ســيلندر كپسول گاز بين عشاير 

با اعتبار 460 ميليون ريال.
موليجــه  راه)  (ايــل  عشــاير  راه  -آســفالت 
همــدان بــه مســافت 1 كيلومتــر بــا اعتبــار                                                                                                                  

9850 ميليون ريال.
وى ادامــه داد: در راســتاى آبرســانى، مرمت 
و بهســازى، احــداث ايــل راه و تأمين پكيج 
خورشــيدى و... مبلغ 5,455 ميليون ريال اعتبار 

هزينه شــده و پيگير جــذب اعتبار جهت ادامه 
روند خدمات رســانى تا پايان سال نيز مى باشيم 
تا عشــاير اســتان با مشــكلات كمترى مواجه 

شوند.
كاويانى دلشاد بيان افزود: پيگير انجام طرح هاى 
زيربنايى و مهم مثل كاهش هزينه توليد و افزايش 
ضريب هضمــى در دام ها، ايجــاد زيرچادرى، 
ترميــم و مرمــت ايــل راه، ايجــاد برنامه هاى 
فرهنگــى، اجتماعى و برگزارى جشــنواره هاى 
صنايع دستى و گردشگرى و گياهان دارويى هم 

مى باشيم.
وى در ادامــه گفــت: متمركز بر رفع مشــكل 
كانون هاى اسكان عشاير مثل كانون گمارقشلاق، 
قرق بهــار و قلعه آقا بيك ملايرمشــكل كانون 

اسكان غرب كرخه مى باشيم.

شهردار از تعيين تكليف پرونده هاى خاك خورده در حوزه شهرى خبر داد 

كمبود هتل و اقامتگاه 
آسيب گردشگرى نهاوند

كميسيون مناسب سازى اسدآباد پس از 2 سال تعطيلى برگزار شد 

معلولان فقط مى توانند وارد يك بانك شوند 

عشاير استان در جدال با خشك سالى 
نيازمند كمك  هستند

20 ساختمان و سازه غير مجاز 
در اراضى كشاورزى 

شهرستان ملاير تخريب شد 
 ملايــر _ خبرنگار همدان پيــام : بيش از 20 مورد 
احداث بنا،  ســوله ،فنس و محوطه ســازى در اراضى 
مرغوب زراعــى و باغات روســتاى توچغاز ، مزرعه 
دماوندى و مزرعه گل نشان از بخش مركزى شهرستان 

ملاير تخريب شدند. 
مدير جهاد كشــاورزى ملاير با اعلام اين خبر گفت : 
بالغ بر 50 هزار متر مربع از اراضى كشاورزى كه مالكان 
آنها بدون اخذ مجوز از ســازمان جهاد كشاورزى اقدام 
به ساخت و ساز غيرمجاز كردند در قالب قانون حفظ 
كاربرى اراضى زراعى و باغات تبصره 2 ماده 10 مورد 
قلع و قمع قرار گرفت . يوسف كاكاوند افزود : مساحت 
زمين ها 5 هكتار بــه ارزش تقريبى 100 ميليارد ريال 
بود كه با دســتور قضائى و با همكارى عوامل مديريت 
جهاد كشاورزى شهرســتان ملاير ، يگان حفاظت امور 
اراضى سازمان جهاد كشاورزى استان ، نيروى انتظامى، 
شــهردارى و اداره راه شهرســتان ملاير به حالت اوليه 

بازگردانده شدند. 
وى در پايــان تأكيد كــرد : هرگونه تغييــر كاربرى و 
ساخت و ســاز با هر متراژ در اراضى كشاورزى منوط 
به اخذ مجوز از جهاد كشــاورزى اســت در صورت                      
ساخت و ساز غيرمجاز به موجب قانون حفظ كاربرى 
اراضى، بناهاى غير مجاز تخريب و از يك تا ســه برابر 
بهاى ملك جزاى نقدى و در صورت تكرار جرم تا شش 

ماه حبس براى فرد خاطى در نظر گرفته خواهد شد.

ملايرملاير

زن
ر

در سفر رياست جمهورى 
انجام شد

اختصاص 18.6 ميليارد 
تسهيلات به كارخانه 

كاتد مس رزن
 مديــر اداره صنعــت، معــدن و تجارت 
شهرســتان رزن از اختصــاص 18 ميليارد و 

600 ميليون تومان تســهيلات بــه كارخانه    
كاتد مس اين شهرســتان در ســفر رياست 
جمهورى خبر داد. مجيد عربلو در گفت وگو 
با ايسنا، اظهار كرد: 18 ميليارد و 600 ميليون 
تومان از مصوبات سفر رياست جمهورى به 
بزرگترين كارخانه مس كاتد غرب كشور در 
رزن به منظور ســرمايه در گردش و سرمايه 
ثابت اختصــاص پيدا كرد كه در حال حاضر 

پيگير اخذ اين تسهيلات هستند.

وى افــزود: ايــن كارخانــه با نام شــركت 
تعاونــى محافظه ســازان آرش با مســاحت               
7800 مترمربع در ســال 99 در شهرســتان 
رزن افتتاح شــد و كار خود را شــروع كرد 
و در حــال حاضر با 30 درصــد ظرفيت با 

اشتغالزايى25 نفر در حال فعاليت است.
عربلو طبق پروانه بهره بردارى ظرفيت توليد 
ســاليانه اين كارخانه را به عنوان نخســتين 
كارخانه مس كاتد اســتان همدان 1500 تن 

برشــمرد و تصريح كرد: ايــن كارخانه هنوز 
به ظرفيــت توليد 100 درصد نرســيده و با          
30 درصد ظرفيت داراى توليد اســت كه با 
اخذ تسهيلات از محل مصوبات سفر رياست 
جمهورى قصد نصب دســتگاه هاى جديد و 
مجهزتر كردن دســتگاه ها و به روز رســانى 
كارخانه را دارند كه به طور قطع با اين اقدام 

ظرفيت توليد كارخانه نيز افزايش مى يابد.
وى بــا بيــان اينكه مس توليد شــده در اين 

واحد در صنايع برق و الكترونيك و ظروف 
آشــپزخانه كاربــرد دارد، خاطرنشــان كرد: 
توليدات اين كارخانه به كارخانجات مختلف 

توليد مس و مفتول ارسال مى شود.
عربلــو در ادامــه با اشــاره بــه اينكه طرح 
توســعه سيمان اكباتان در اوايل سال جارى با 
پيش بينى ســرمايه گذارى 480 ميليارد تومان 
آغاز شده اســت، ادامه داد: كارخانه سيمان 
اكباتان شهرســتان به صورت مســتقيم براى 

150 نفر اشــتغال ايجاد كرده كــه با تكميل 
طرح توســعه كارخانــه اين تعداد اشــتغال 

كارخانه به 300 نفر افزايش خواهد يافت.
وى ظرفيــت توليد ســاليانه فعلى ســيمان 
اكباتــان رزن را 114 هــزار تن برشــمرد و 
تصريح كرد: محصول توليد شده سيمان اين 
كارخانه علاوه بر مصارف داخلى كشــور به 
ساير كشــورها به ويژه به كشور عراق صادر 

مى شود.
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هيأت موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى اراضى و ساختمان هاى 
فاقد سند رسمى

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و 
اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي

برابر رأي شــماره هيأت اول موضوع قانون تعييــن تكليف وضعيت ثبتي اراضي و 
ساختمان  هاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك همدان ناحيه 
دو تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاى هادى زهره  وند فرزند يحيى به شماره 
شناسنامه 340 صادره از همدان در ششدانگ يك باب مغازه صنعتى به مساحت 40 
مترمربع پلاك فرعــى17333 از 19 اصلى واقع در حومه بخش دو حوزه ثبت ملك 
همدان - ناحيه دو خريدارى (مع الواسطه) از مالك رسمى آقاى عبداله قدكچى محرز 
گرديده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي 
مي شود، در صورتي كه اشخاص نســبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي 
داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي 

مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. 
(م  الف 1438)

تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/09/12
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/09/27

حميد سلگى-  رئيس اداره ثبت اسناد و املاك همدان

كارت دانشجويى به نام سيد پويا ميرباقرى، فرزند سيد محمد، به شماره 
ملى 1190298945 و شماره دانشجويى 9906833، رشته مهندسى برق 
در مقطع كارشناسى دانشگاه صنعتى همدان مفقود گرديده و از درجه 

اعتبار ساقط مى باشد.

على سليمانى - رئيس هيأت اجرايى انتخابات

در اجراى ماده 11 اصلاحى آئين نامه اجرايى انتخابات اتحاديه  هاى صنفى،بدينوسيله از تمامى اعضاى داراى پروانه كسب معتبر آن اتحاديه دعوت مى گردد با در 
دست داشتن اصل و يا تصوير پروانه كسب معتبر يا كارت شناسايى از ساعت 9 لغايت 10:30 صبح روز يك شنبه مورخ 1401/10/11 جهت شركت در انتخابات هيأت 
مديره اتحاديه و بازرس اتحاديه شخصا به اداره كل صنعت،معدن و تجارت واقع در بلوار مدنى - بلوار 15 فروردين مراجعه و هيأت مديره مورد نظر خود را از بين افراد 

ذيل به تعداد 5 نفر اعضاى اصلى و 2 نفر اعضاى على البدل و همچنين بازرس مورد نظر خود را به تعداد يك نفر بازرس اصلى و يك نفر على البدل انتخاب نمايند.
لازم به ذكر است بر اساس ماده 2 آئين  نامه اجرايى انتخابات اتحاديه  هاى صنفى و تبصره ذيل آن هر فرد صنفى داراى پروانه كسب در انتخابات داراى يك حق رأى 
مى  باشد،حتى در صورت داشتن بيش از يك پروانه كسب در همان صنف، مباشرين فاقد حق رأى مى  باشند و در مشاركت مدنى،فردى كه پروانه به نام ايشان صادر 

شده داراى حق رأى مى  باشد. همچنين بر اساس تبصره ذيل ماده 13 آئين  نامه مذكور اعطاى وكالت و يا نمايندگى جهت دادن رأى ممنوع مى  باشد.
* ضمنا همراه داشتن ماسك الزامى است.

على حاجيلوئى

ايرج پايه دار

وحيد نيك مهر

مهران حسن نژاد

حامد درودگر

مرتضى وزينى بصير

حسين زرآبى

سيد وحيد حسينى

مسعود خواهان پيمان

محمد خاميان

اسامى داوطلبين هيأت مديره:

اسامى داوطلبين بازرسى :

كميسيون نظارت بر اصناف شهرستان همدان
هيأت اجرائى انتخابات اتحاديه هاى صنفى شهرستان همدان

آگهى انتخابات هيأت مديره و بازرس اتحاديه صنف درودگران شهرستان همدان

مهدى سحاب حاجيلوئىاحسان بيگلواميرساسان هاشمى

مهرداد روشنحسين حسنى اشكان عبدالهى

 طرح ســاماندهى استخدام كاركنان دولت از 
مدت ها پيش مطرح بوده اســت اما مجلس آن 
را از شــهريور 1400 در دست پيگيرى قرار داده 
است ولى در پيچ و خم مجلس درگير شده و با 

كندى پيش مى رود.
طبق طرح اوليه، قرار بود كارگران شــاغل در 
نهادهاى دولتى، نيمه دولتى، خصولتى و عمومى 
تبديــل وضعيت شــوند و همچنين با حذف 
شــركت هاى پيمانكارى كارگران اين بخش ها 
بدون واسطه با كارفرماى اصلى قرارداد ببندند. 
اما ســازمان ادارى و اســتخدامى كشــور آنرا 
نپذيرفت و گفت: اين طرح بار مالى دارد و در 
شرايط كنونى اجراى آن ممكن نيست. در حالى 
كه يكى از شعارهاى ســيد ابراهيم رئيسى در 
انتخابات عدالت در پرداخت ها بود. بنابراين در 
طرح مذكور تبديل وضعيت قراردادى ها كنار 
رفت و مقرر شــد تا نيروهاى شركتى به طور 
مستقيم با ســازمان و ارگان خود عقد قرارداد 
كنند و شــركت هاى واســطه اى و پيمانى از 
چرخه نظام ادارى و اســتخدامى كشور حذف 

خواهند شد. .
پس از كش و قوس هاى بسيار، قرار بود  6 آذر 
طرح ساماندهى به صحن بيايد و مصوب شود؛ 
حتــى اعضاى كميســيون اجتماعى مجلس در 
اواسط آبان ماه به جامعه  هدف طرح ساماندهى 
قول دادند كه بعــد از تعطيلات مجلس، طرح 
ســاماندهى استخدام اولين دســتور كار صحن 
علنــى خواهد بــود؛ اين وعــده در آن زمان با 
قاطعيت بسيار مطرح شد اما بازهم اجرائى نشد.
به نظر مى رسد در اين مدت اتفاقاتى پشت پرده 
رخ داده كه برآمده از مخالفت سرسختانه  «برخى» 

با تصويب طرح ساماندهى است.
نماينده اســدآباد و عضو كميســيون اجتماعى 
مجلس در گفت وگــو با همدان پيام درباره اين 
طرح گفت: حذف شــركت هاى واســطه اى و 

پيمانى در اين طرح قطعى و نهايى شده است.
كيومرث سرمدى واله در پاسخ به اين پرسش كه 
چه زمانى اين طرح  در صحن به رأى گذاشــته 
خواهد شــد؟ گفت: بزودى در مجلس بررسى 
خواهد شــد اما در هفته جــارى لايحه بودجه 
از ســوى دولت به مجلس تقديم خواهد شد و 
ممكن اســت پس از بررسى لايحه بودجه و در 

ديماه در صحن بررسى شود.
وى در پاســخ به اين پرســش كه آيا اشخاص 
حقيقى يا حقوقى اى هستند كه مانع از تصويب 
اين طرح بشــوند؟ گفت: با تصويب اين طرح 
شركت هاى پيمانى و واسطه اى حذف خواهند 
شد و طبيعى است كه آنها مانع شوند و مخالف 
باشــند چرا كه منافع آنها از بين مى روند چون 
هزينــه اى دولت به شــركت هاى واســطه اى 
مى دهد درصد قابل توجهى را خود شــركت از 

آن خود مى كند.
.گفتنى اســت كه اين طرح ذيل سياســت هاى 
دولت رفاه تعريف مى شــود كــه در آن نيروى 
كار با استفاده از قانون كار و ساير قوانين مانع از 
بين رفتن حقوق خود مى شود و حق اش پايمال 
نمى شود و امنيت شغلى آنها را ارتقاء مى بخشد.

اگر واقع بينانه به موضوع نگاه كنيم مى بينيم كه 
اصلا از ابتدا نمى بايســت چنين شركت هايى 
ايجاد شود چرا كه كاركردى ندارد كه در نبود آن 
با مشــكل مواجه شويم و نيازى به آنها نيست و 
در صورت تصويب اين طرح شاهد صرفه جويى 

در هزينه هاى دولت خواهيم بود.
تصويب طرح ســاماندهى اســتخدام كاركنان 
دولــت بــه ميليون ها نفر مى رســد كه همگى 
در انتظار اجرائى شــدن اين طرح روزشمارى 
مى كننــد، حال بايد منتظر بــود و ديد كه اين 
طــرح دقيقاً چه روزى در صحن بررســى مى 
شــود و رأى اكثريت نمايندگان مجلس براى 

اين طرح چيست؟
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نماينده اسدآباد: 

طرح ساماندهى استخدام كاركنان 
دى ماه در مجلس بررسى مى شود

مان
پارل

نماينده مردم نهاوند:
ثبت نام 25 نفر براى 

رياست ديوان محاسبات
 رئيس كميته ديوان محاسبات و امور مالى 
مجلس از ثبت نام 25 نفر براى رياست ديوان 

محاسبات خبر داد.
عليرضا شــهبازى در گفت وگو با ايسنا اظهار 
كرد: آخرين فرصت براى ثبت نام كانديداهاى 
رياســت ديوان محاســبات چهارشنبه هفته 
گذشــته به اتمام رسيد؛  25 نفر اعلام آمادگى 
كرده اند كه اين افراد شامل مديران فعلى ديوان 

محاســبات و نمايندگان فعلى و ادوار مجلس 
و معاونان مجلس و مديران كشورى هستند.

وى ادامه داد: اسامى اين 25 نفر براى استعلام 
به مراجــع مربوطه اعلام شــده كــه تا آخر 
هفته جارى نتايج اســتعلامات اعلام مى شود؛ 
بعد از آن كميته ديوان محاســبات و امور مالى                   
4 گزينه را بر اســاس قانــون آئين نامه داخلى 
مجلس و ماده 71 قانون خدمات كشــورى و 
همچنين انجــام مصاحبه هايى با كانديداها به 

كميسيون برنامه و بودجه معرفى مى كند.
رئيــس كميته ديوان محاســبات و امور مالى 
كميســيون برنامــه و بودجه مجلــس افزود: 

كميسيون برنامه و بودجه از بين اين چهار نفر، 
دو نفر را به صحن علنى مجلس معرفى مى كند. 
در نهايت هر كدام از اين دو نفر كه در صحن 
علنى مجلس رأى بيشــترى را كسب كند، به 
عنوان رئيس ديوان محاسبات انتخاب مى شود.

شــهبازى گفت كــه اكنون انتخــاب رئيس 
ديوان محاســبات در مرحلــه گرفتــن نتايج 
اســتعلامات است و بعد نوبت به مصاحبه در 
كميته مى شود؛ احتمالا تا آخر هفته آينده كميته 
جمع بندى خود را به كميســيون ارائه كرده و 
سپس نوبت بررسى در كميسيون و در نهايت 

انتخاب در صحن علنى مى رسد.

بت
ناس

شهيد مفتح م
نماد وحدت 

حوزه و دانشگاه
  27 آذر، يادآور شهادت آيت ا... دكتر محمد مفتح 
اســت كه به دليل تلاش هايش براى وحدت دو نهاد 
حوزه و دانشــگاه، ايــن روز، «روز وحدت حوزه و 

دانشگاه» ناميده شده است.
شهيد مفتح متولد 1307 در فامنين بود و در همدان نزد 
افرادى مانند ملاعلى معصومى همدانى، دروس اوليه 
فقه را فرا گرفت و در 15 سالگى براى ادامه تحصيل 

راهى قم شد و نزد امام خمينى(ره) و ديگر اساتيد به 
آموختن دروس حوزوى پرداخت. اما علاقه او باعث 
شد تا به تحصيلات جديد نيز بپردازد. با گذشت زمان، 
علاوه بر اين كه يكى از مدرسين معروف حوزه علميه 
شد، موفق به اخذ درجه دكترى در رشته فلسفه گرديد.
شهيد مفتح را نماد وحدت حوزه و دانشگاه مى دانند؛ 
چه آنكه او كه خود از دو تفكر حوزوى و دانشگاهى 
تأثير پذيرفته بود، در نزديك كردن اين دو نهاد علمى 
كوشــش ها كــرد. او معتقد بود كه دانشــگاهيان، با 
فراگيرى علوم اســلامى و ايجاد روح زهد و تقوا در 
ميان دانشگاه ها مى توانند در راه ايجاد محيطى آماده 
كه به تربيت متخصصان همت مى گمارد، تلاش كنند. 

وى همچنين معتقد بــود حوزويان بايد به علوم روز 
مسلط شــوند و از اين راه در راه تبليغ معارف الهى، 
گام بردارند. شهيد مفتح خود در جايى مى گويد: «اگر 
بين دو قشر روحانى و دانشگاهى اختلافى پديد آمد 
و قشر روشــن فكر براى خود راهى پيش گرفت و 
قشر مذهبى راهى ديگر، مطمئن باشيد اولين مرحله 

شكست و عقب نشينى و بدبختى همين جاست».
وى در 27 آذر 1358 هنگام ورود به دانشــگاه تهران 
توســط گروه فرقــان هدف ترور قــرار گرفت و به 
همراه دو محافظــش جواد بهمنى و اصغر نعمتى در 
مقابل دانشكده الهيات دانشگاه تهران با رگبار گلوله         

شهيد شد.

 سخنگوى شوراى نگهبان گفت: شوراى نگهبان 
مصوبــه مجلس درباره طرح بررســى دو مرحله اى 
لايحه بودجه ســالانه را مورد بررسى قرار داد و اين 

مصوبه ايراد دارد و بايد در مجلس اصلاح شود.
به گزارش ايسنا، هادى طحان نظيف در نشست خبرى 
ديروز خود با خبرنگاران با اشــاره به اين كه «شــوراى 
نگهبان مصوبه مجلس شــوراى اســلامى درباره طرح 
بررســى 2 مرحله اى لايحــه بودجه ســالانه را مورد 
بررســى قرار داد» ، گفت: بر اســاس اين طرح، لايحه 
بودجه سالانه در دو بخش بررسى مى شود.  ابتدا احكام 
بودجه بررسى مى شود و سپس ارقام لايحه بودجه مورد 

رسيدگى قرار مى گيرد. 
سخنگوى شوراى نگهبان تصريح كرد: شوراى نگهبان 
ايراداتــى به اين طــرح وارد كرد كــه بايد در مجلس 
اصلاح شود. شوراى نگهبان در بررسى بودجه سنواتى 
همراهى هايى با مجالس دارد و بودجه بايد قبل از آغاز 
ســال نهايى شــود. اين مصوبه  مغاير با اصل 3 قانون 

اساسى  شناخته شده است.
وى افزود: مجلس در ابتــدا مصوبه خود را اصلاح 
كرد و ما موارد را مجددا بررســى كرديم و برخى از 
ايرادات برطرف شد ولى  هنوز دو ايراد  باقى است 

كه  بايد اصلاح شود.
وى در پاسخ به سوالى مبنى بر اين كه لايحه بودجه 
و برنامه هفتم كه همزمان ارسال شده، به چه ترتيبى 
در شــوراى نگهبان بررسى مى شــود؟ گفت: قانون 
اساســى ترتيبات خاصى را براى اين كار پيش بينى 
نكــرده و ما براى بررســى هر مصوبــه اى 10 روز 

فرصت داريم و در صورت نياز 10 روز ديگر تمديد 
مى كنيم. درباره بررسى اين دو مصوبه كه هر دو مهم 

است هركدام زودتر برسد آن را بررسى مى كنيم.
 افزايش حقوق ها 

بستگى به پيشنهاد دولت دارد
ســخنگوى شــوراى نگهبان در پاســخ به پرسشى 
دربــاره اينكه افزايش حقوق هــا در بودجه 1402 
بــا توجه به وضعيت تــورم و دغدغه مردم چگونه 
است؟ گفت: اين موضوع معلوم نيست و  بايد صبر 
كــرد و ديد لايحه اى كــه از طرف دولت به مجلس 
ارسال  مى شــود چگونه است و نسبت به حقوق ها 
چــه پيش بينى دارد و بعــد از آن مجلس چه چيزى 
را تصويب مى كند. بعد از تصويب مجلس، شــورا 

موضوع را بررسى كرده و  اظهار نظر مى كند.
 قانون انتخابات بايد بروزرسانى شود

وى درباره اين كه چه قسمت هايى از قانون انتخابات 
نياز به تغيير دارد گفت: بارها گفتيم قانون انتخابات 
بايد بروز رسانى شود و براى ما تفاوتى نمى كند در 

قالب طرح يا لايحه انجام شود. 
مهم اين اســت نمود سياســت هاى كلى انتخابات 
را  در قوانين ببينيم. مهلت رســيدگى بايد منطقى 
باشــد. اين كه ما با افزايش كانديداها در انتخابات 
مواجه هستيم ولى زمان رسيدگى اندك است بايد 
بروز شــود و  اگر جزئى تر شــود براى مخاطب 

است. بهتر 
وى افــزود: در انتخابــات اخير عمــلاً تبليغات از 
فضاى فيزيكى به مجازى منتقل شــده بود؛ لذا نياز 

به روزرسانى دارد.
 ايده نگارى برگزارى اجتماعات 

و راهپيمايى ها بررسى مى شود
وى هم چنيــن درباره اين كه آيا طــرح و لايحه اى 
درباره تجمعات به شــورا رســيده اســت؟ گفت: 
خير، مــا طرح و لايحه اى درباره موضوع تجمعات 
دريافــت نكرديم. طحان نظيف افزود: در مورد حق 
اعتراض و تجمعات و راهپيمايى ها هم ما خود نقش 
مســتقيمى نداريم ولى در پيگيرى موضوع احساس 
وظيفــه مى كنيــم. اخيــرا رويدادى را پژوهشــگاه 
شــورا پيش بينى كرده به نــام ايده نگارى برگزارى 
اجتماعات و راهپيمايى ها كــه فرصت خوبى براى 
جامعه حقوقى كشور است. شوراى نگهبان خود را 

حافظ قانون اساسى مى داند.
 بسيارى از مشكلات

ناشى از اجرا نشدن قانون است
طحــان نظيف در پاســخ به پرسشــى درباره نقش 
دســتگاه ها درباره مقابلــه با آلودگــى هوا گفت: 
بســيارى از مشكلات، ناشــى از عدم اجراى قانون 
اســت. ما در كشــور قانــون خوب كــم نداريم و 
درباره همين مســأله آلودگى هوا كه اين ايام درگير 
آن هســتيم قوانين مختلفى وجود دارد مانند قانون 
هواى پاك كه در سال هاى گذشته به تصويب رسيده 
اســت؛ لذا همه دســتگاهها بايد وظايف خود را در 
اين باره انجام دهند و اگر نقص و مشــكلى وجود 
دارد آن هــا را اصلاح كنند و ما هــم در اين زمينه 

كمك خواهيم كرد.

سخنگوى شوراى نگهبان:
بسيارى از مشكلات

نتيجه اجراء نشدن قانون است

در كنار شما هستيم
@hamedanpayam
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 در ســال هاى اخير طــرح ها و پيشــنهادهاى 
متفاوتى براى تغيير ســاختار كنكور سراسرى ارائه 
شــده اند و اين احتمال وجــود دارد كه بزرگترين 
آزمون علمى كشور با شكل و شمايل جديدى ادامه 
پيدا كند؛ از 2 مرحله اى شــدن به مجازى شــدن آن 

مى رسيم.
با شيوع كرونا بود كه موضوع مجازى شدن كنكور 
سراسرى مطرح شــد، اگرچه از همان ابتدا موافقان 
و مخالفان خودش را داشــت، اما آن طور كه رئيس 
سازمان سنجش كشور گفته است اين طرح از سال 

1403 اجرائى خواهد شد. 
مخالفــان برگزارى كنكــور مجازى آمــاده نبودن 
زيرســاخت هاى برگزارى آزمون مجــازى را بهانه 
كردند و خواســتار بررسى بيشــتر آزمون مجازى 
كنكور سراسرى شدند اما پس از جريان تقلباتى كه 
در كنكــور اتفاق افتاد مدافعان اين طرح ادعا كردند 
كه كنكور به صورت مجازى برگزار شده بود امكان 

تقلب هم وجود نداشت.
 زيرساخت ها آماده است

 اراده نيست
اين طرح قرار بود به طور جدى تر از سال هاى قبل 

در ســال 1400 برگزار شود  اما 
دوباره مخالفان نبود زيرســاخت 
آزمون  اين  برگــزارى  براى  لازم 
مجــازى عنوان كردنــد و معتقد 
بودنــد داوطلبــان ما بــه اندازه 
گسترده  تغييرات  با  هرسال  كافى 
كنكــور روبــه رو و همين باعث 
روانى  و  روحــى  ناراحتى هــاى 
براى آنها مى شــود لازم نيســت 
ديگر بيشتر از اين موجب حال بد 

فرزندمان به وقت كنكور باشيم.
عــده اى هــم افزايــش تقلب را 
دليــل مخالفت خود بــا اجراى 
اين طرح عنــوان مى كردند و اين 
فضاهاى  در  جدل هــا  و  بحــث 

مجــازى و حقيقى تا آنجا ادامه داشــت كه رئيس 
تحقيقات و فناورى كارگروه تخصصى آموزش هاى 
الكترونيكــى وزارت علــوم در گفت وگويى اعلام 
كرد: زيرساخت ها آماده است، اگر تا به حال كنكور 
به صورت مجازى برگزار نشده است حتما اراده اى 

پشتش نبوده است. 
على اكبــر صفوى كــه با قاطعيت تمــام از آمادگى 
زيرساخت هاى فنى براى برگزارى كنكور سراسرى 
به صورت مجازى دفاع مى كــرد، معتقد بود: كرونا 
به ما نشــان داد ما زيرســاخت هاى كامل را در اين 

زمينه داريم.
 وقتــى در دوره برگزارى كلاس هاى غيرحضورى، 

هر دانشگاه با استفاده از نرم افزار خاصى كه همگى 
متصل به گوگل هســتند آمــوزش مجازى خود را 
پيش مى برد، پس كنكــور مى تواند با هماهنگى در 
مراكز مختلفى برگزار شــود. او بــا تأكيد بر وجود 
امكان برگزارى آزمون هاى سراســرى و استخدامى 
به صورت مجازى تأكيــد كرد: ما از نظر تكنولوژى 
در كشور آمادگى برگزارى مجازى كنكور سراسرى 
را داريم و قطعا با انجام اين كار از تخلفات و تقلب 

در كنكور كاسته مى شود.
وى ادامــه داد: مــا فقــط نيازمنــد يــك نرم افزار 
به خصوص كه بتواند در يــك زمان واحد پذيراى 
يك ميليون داوطلب باشــد، نيســتيم و مى توان از 
نرم افزار ها و زيرســاخت هاى موجود استفاده كرد. 
برگزارى كنكور سراســرى به صــورت مجازى به 
معنى برگزارى كنكور به صورت غيرحضورى براى 
داوطلبان نيســت بلكه داوطلبان در جلســه امتحان 
حاضر مى شــوند و به ســؤالات به صورت مجازى 

پاسخ مى دهند. 
در كنكــور الكترونيــك، داوطلبان با اســتفاده از 
مانيتور و يك صفحه هوشــمند به شكل حضورى 
در حوزه هاى امتحانى در آزمون سراســرى كنكور 
كنكــور  در  مى كننــد.  شــركت 
الكترونيكــى هيــچ كاغــذى بين 
داوطلبان و ســازمان ســنجش رد 
و بدل نمى شــود. هدف ســازمان 
كنكــور  برگــزارى  از  ســنجش 
الكترونيكى، اســتفاده كاربردى از 
فناورى هــاى نويــن در برگزارى 
آزمون هاى بدون كاغذ و هوشمند 

است.
از ســال1403 با الكترونيكى شدن 
يك  هر  مى تواند  داوطلب  كنكور، 
مــاه يا 2 مــاه يك بــار به صورت 
آزمايشــى در رقابت هــاى علمى 
شركت كند. با برگزارى آزمون هاى 
مى توانــد  داوطلــب  هوشــمند، 
2آزمونى را كه به صورت آزمايشــى در آن شركت 
كرده است، درصورت رضايت، به عنوان آزمون هاى 

اصلى خود اعلام كند.
 تقلب در كنكور مجازى به صفر مى رسد

از فرورديــن1401 كه رئيس ســازمان ســنجش 
كشور در نشســت با مسئولان برگزارى آزمون هاى 
سراسرى قم حضور داشت و در آنجا براى بار ديگر 
اعلام كرد كه كنكور از سال1403 مجازى مى شود، 

دوباره توجهات به اين سمت و سو كشيده شد. 
او ايــن نكته را هم اضافه كرد كه از ســال1403 با 
تحقق ايــن نوع آزمون، هر داوطلــب مى تواند هر 
يك ماه يــا دو ماه يك بار به صورت آزمايشــى در 

رقابت هاى علمى شــركت و شــانس خــود براى 
حضور در دانشگاه مورد نظرش امتحان كند.

 به گفته او با برگزارى آزمون هاى هوشمند، داوطلبان 
مى توانند آزمونى را كه آزمايشى داده اند و رضايت 

دارند به عنوان آزمون اصلى خود تلقى كنند. 
سازمان سنجش و آموزش كشــور آنقدر در بحث 
اجراى طــرح كنكور سراســرى به صورت مجازى 
جدى اســت كه ارديبهشت امسال با انتصاب بهروز 
كاوه ئى به عنوان مشــاور رئيس ســازمان ســنجش 
در امــور تأســيس و راه ا ندازى مركــز نوآورى و 
هوشمند سازى  يك گام جدى براى تحقق اين مهم 

برداشت. 
او در حكمــى كه براى مشــاور خــود زده با 
دقيــق برنامه هاى  اجــراى  ضرورت  تأكيد بــر 
پيش بينــى شــده در اين مســير آورده اســت: 
فرايندهــاى  در  هوشمندســازى  و   نــوآورى 
مديريت  نظــام  ايجاد  قبيل،  از  ســازمان  جارى 
بانــك  هوشمندســازى  آزمون هــا،  يكپارچــه 
ســؤال، هوشمندســازى فرايندهاى آماده سازى 
اجراى  فرايندهاى  هوشمندســازى  آزمون هــا، 
آزمون، هوشمندســازى فرايند كشــف و مقابله 
تأمين  بــه  شــتاب دهى  آزمون ها،  در  تقلــب  با 
و توســعه زيرســاخت هاى فنــى مــورد نيــاز 
تنگاتنگ  ارتباط  ايجاد  و  سازمان  هوشمند سازى  
بــا معاونت علمى و فناورى رياســت جمهورى 
در راســتاى تشــكيل و توانمندسازى هسته هاى 
دانش بنيــان منطبــق با اولويت هاى ســازمان و 
ارتقاى امنيت حوزه فناورى اطلاعات ســازمان، 
ناظــر بر مباحــث يكپارچگى، دســترس پذيرى 
و محرمانگــى بايــد در اولويــت كارى مركــز 
نوآورى و هوشمند ســازى  ســازمان سنجش و 
آموزش كشــور قــرار بگيرند. بــه  گفته رئيس 
ســازمان سنجش كنكور ســال1403 ورودى به 
دانشــگاه ها و مراكــز آموزش عالــى به صورت 
كامــلا الكترونيكى و بدون كاغذ برگزار خواهد 
شــد: «با برگزارى كنكور مجازى، شانس تقلب 
در كنكــور و پايمال شــدن حقــوق جوانان به 

رسيد.» خواهد  صفر 
 عبدالرســول پورعباس، رئيس ســازمان سنجش 
آموزش كشــور هدف گذارى ســازمان ســنجش 
آموزش كشور را حركت در مسير استفاده كاربردى 
از فناورى هــاى نويــن و دانش بنيــان در برگزارى 
آزمون هــاى الكترونيكى و بدون كاغذ عنوان كرد و 
گفت : به منظور ايجاد زيرساخت هاى فنى برگزارى 
آزمون هــاى الكترونيكى بدون كاغذ و با اســتفاده 
از شــركت هاى دانش بنيان به زودى مركز نوآورى 
و هوشمند سازى  سازمان ســنجش آموزش كشور 

راه اندازى مى شود.

وى بــا تأكيــد بــر ضــرورت ارتقــاى كيفيــت 
فعاليت هــاى ســازمان ســنجش آمــوزش 
ــه  ــه ب ــا توج ــت:  ب ــان گف ــور داوطلب كش
ــال1401  ــده در  س ــام ش ــزى انج برنامه ري
همــه زيرســاخت هاى ايــن آزمون هــاى 

در  و  شــد  خواهــد  ايجــاد  الكترونيكــى 
بــا  آزمون هــاى  از  بخشــى  ســال1402 
مقيــاس كوچــك و متوســط به صــورت 
برگــزار  كاغــذ  بــدون  و  الكترونيكــى 
مى شــود و پــس از كســب اطمينــان از 

ــده  ــى ش ــات پيش بين ــاخت ها و امكان زيرس
در ســال1403 آزمــون سراســرى ورودى 
ــى  ــوزش عال ــز آم ــگاه ها و مراك ــه دانش ب
به صــورت كامــلا الكترونيكــى و بــدون 

ــد. ــد ش ــزار خواه ــذ برگ كاغ
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 شــهرك بهشتى به يك شهرك بزرگى تبديل شده است 
اما متأســفانه با توجه به جمعيــت بالايى كه دارد هنوز يك 
بانك در اين شــهرك نيســت و مجبوريم بــراى كارهاى 
بانكى تا رســالت و شيرســنگى برويم از مسئولان مربوطه 
خواهشمندم كه فكرى به حال اين شهرك كنند وبه امكانات 

و تجهيزات توجه بيشترى كنند.

*شهروندى از همدان

 لطفــاً اخبارى كــه از ريزش يك ســاختمان واقع در 
خيابان كميل شــهيد زمانى رسانه اى شده است درخواست 
دارم كــه اخبار و اطلاعات دقيق تــرى را در اختيار مردم 
قرار دهيد تا مردم گرفتار مشكلات اين چنينى نشوند و از 
همــه مهم تر اينكه لطفا برخــورد جدى ترى با عاملان اين 

حادثه داشته باشند .
اهالى خيابان كميل چند روزى اســت كه دچار وحشــت 
ريزش ســاختمان شــدند و حتى براى چند روزى هم به 
منزل اقوام رفته ايــم اما تا كى اين روند ادامه دارد با توجه 
به نظارت و ســخت گيرى چرا گودبردارى غير اصولى بايد 
انجام شــود خواهشــمنديم كه با جديت ايــن موضوع را 

كنيد. پيگيرى 

*شهروندى از همدان

دستگيري يك كلاهبردار با شگرد 
سرمايه گذاري در بازار دارو در همدان 

 فرمانده انتظامى اســتان، از دســتگيري يك كلاهبردار با 
شگرد ســرمايه گذاري در بازار دارو به ارزش 110 ميليارد 

ريال خبر داد. 
به گزارش پليس، سلمان اميرى گفت: در پي مراجعه شخصي 
و ارائه مرجوعه قضائي به پليس آگاهي اســتان همدان مبنى 
بــر اين كه فردى كه خود را مالك شــركت دارويي و فعال 
در امــر خريد و فروش دارو معرفــي و از اين طريق اقدام 
به كلاهبرداري به مبلــغ 110 ميليارد ريال از وى و برادر و 
مادرش كرده، بررسى موضوع در دستور كار مأموران پليس 

آگاهى استان قرار گرفت.
وى افــزود: كارآگاهان پليس آگاهي بــا انجام اقدامات فني 
و اطلاعاتــي و بهره گيري از تمامــي ظرفيت هاي درون و 
برون ســازماني، محل اختفاي فرد كلاهبردار را شناسايى و 
وى را در اقدامي غافگيرانه دستگير و به پليس آگاهي منتقل 
كردند. اميرى بيان كرد: متهم در تحقيقات فنى و در مواجهه 
با اســناد و مدارك به بزه ارتكابي اعتراف كرد و با تشــكيل 

پرونده به مرجع قضائى معرفى شد.
فرمانده انتظامى استان گفت: كلاهبرداران از كم اطلاعي مردم 
حداكثر سوء استفاده را مي كنند كه اين گونه كلاهبرداري ها 
را مي توان با آموزش همگاني،  افزايش ســطح سواد مالي و 
ايجاد بستر ســرمايه گذاري مطمئن در سطح جامعه كاهش 

داد.
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دنياى اقتصاد: توليد در جزيره وام خواران
 يه وقت رو دل نكنن

آرمان ملى: ماليات به جاى نفت
 مبادله كالا به كالاست

همشهرى: كنكور چطور مجازى مى شود؟
 مثل شاد

جمهورى اسلامى : رشد افسار گسيخته قيمت خودرو 
 ترمز بريده

شهروند: نت لاك پشتى آموزش پردردسر
 اينطورى مى خوان بازده يادگيرى رو ببرن بالا

فرهيختگان: هديه 20 ميليارد دلارى ايرانى ها به ترودو
 دارندگى و برازندگى

قدس: اصرار و انكار برسر افزايش سن بازنشستگى
 سن فقط يه عدده
تيرنگ: برنج هوايى شد

 قراره فتوسنتز كنيم ديگه
نوآوران: تنظيم بازار گمشده اين روزهاى اقتصاد

 افسارش در رفته
امتياز: حال ناخوش تاكسى و اتوبوس هاى فرسوده 

 بدون شرح!!
ايده روز: گرانى مصالح قيمت مسكن را روزانه كرد

 روزانه قراره كنتور بندازه

پرداخت تسهيلات به رانندگان تاكسى 
جهت نوسازى

 سرپرســت ســازمان حمل و نقل بار و مسافر از نوسازى 
نشدن تاكسى ها از ابتداى سال جارى به دليل هزينه هاى بالاى 

خودرو خبر داد.
محمود حضرتى در گفت و گو با همدان آنلاين عنوان كرد: از 
آنجايى كه مديريت تاكسيرانى به عهده بخش خصوصى است 
و با ورشكست شدن تعاونى آن ها در سنوات گذشته مشكلات 
و خلاء هايى براى افراد شــاغل در اين زمينه رخ داده است؛ 
متأسفانه درامد تاكسى داران كم بوده و به ناچار بخشى از آن 
را براى تعميرات خودرو و مسائل مربوط به آن خرج مى كنند 
بنابراين پس اندازى به جهت نوسازى خودرو خود ندارند، اما 
ما در تلاش هستيم تا در صورت توافق و مشاركت شركت  ها 

به عنوان تعاونى در خط خلاء ها را از بين ببريم.
وى بيان كــرد: ثبت نام براى تخصيــص 275 ميليون تومان 
كمك هزينه به جهت نوســازى تاكسى ها آغاز شده است و 
افرادى كه تمايل به پرداخت قســطى اين كمك هزينه دارند 
اقدامــات لازمه براى آن ها صورت گرفته تا مشــكلى در اين 

زمينه رخ ندهد.
سرپرســت سازمان حمل و نقل بار و مسافر اذعان كرد: ما در 
شهرستان همدان 276 دســتگاه ون آماده به خدمت براى جا 
به جايى مســافران داريم و در پيگيرى هاى شهردار همدان و 
همچنين مشــاركت بانك ها يكى از شركت هاى خودروسازى 
قول هايى در جهت در اختيار قرار دادن تســهيلات به ما داده 

است، اميدوار هستيم اين اتفاق هرچه زودتر رخ دهد.

نيش ونوش

خبر

كته
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 متخصــص راديوانكولــوژى و عضو هيأت 
علمى دانشگاه علوم پزشــكى شهيد بهشتى، در 
خصوص بدخيمى هاى روده بزرگ، توضيحاتى 
ارائه داد. به گزارش مهر، افشــين رخشا، با بيان 
اينكه ســرطان روده بزرگ دومين سرطان شايع 
در مــردان و ســومين ســرطان شــايع در زنان 
كشــور است، ضخيم شــدن مخاط ديواره روده 

را، بدخيمــى روده بزرگ ناميد و گفت: بيشــتر  
پوليپ هاى روده خوش خيم هســتند، اما ممكن 
است در طول زمان، تبديل به توده هاى سرطانى 

شوند.
وى، پيشگيرى، تشخيص به موقع و درمان صحيح 
را، اصول اوليه برخورد با انواع سرطان ها دانست 
و افزود: ســرطان كولون از نظــر ژنتيك از تنوع 

زيادى برخوردار است، كه از نوع بدون علامت، 
تا متاستاز و درگيرى كبد، خود را نشان مى دهد.

رخشا در پاسخ به اين پرسش كه عوامل خطر ساز 
سرطان روده بزرگ كدامند، گفت: در كشورهاى 
توســعه يافته و صنعتى كه غذاهــاى پركالرى و       
پر انرژى بيشــتر مصرف مى شــود، آمار سرطان 
روده بزرگ، بيشتر است. هرچه مصرف غذاهايى 
كه اجابــت مزاج افــراد را زيادتر كنند (مصرف 
فيبرها) بيشتر باشــد، حركت مواد سرطان زا در 
روده با سرعت بيشترى انجام مى شود و با خروج 

عوامل سرطان زا از بدن، احتمال ابتلاء به سرطان 
كمتر مى شود.

وى افزود: فست فودها و غذاهاى فراورى شده و 
انواع گوشت هاى كبابى، پلى كربن هايى را توليد 
مى كنند كه به ديواره روده مى چسبند و مى توانند، 
عامل ايجاد كننده ســرطان روده بزرگ باشند. در 
اين بيمارى، نوع سبك زندگى بسيار مهم است، 
اگر در سبك زندگى افراد، تحرك كافى و غذاى 
سالم وجود داشته باشد، احتمال ابتلاء به سرطان 

كولون كمتر خواهد بود.

يت
جمع

 استاد پژوهش پژوهشــكده علوم بهداشتى 
جهاد دانشــگاهى، گفت: زنان 1.44 برابر بيشتر 

از مردان تمايلى به فرزندآورى ندارند.
به گزارش ايســنا، على منتظرى اظهار كرد: از 
طريق آزمون رگرســيون لجســتيك توانستيم 
عوامــل مؤثــر بــر تمايــل و عــدم تمايل به 
فرزندآورى را به دســت آوريم. طبق اين نتايج 
كــه قبل از تصويــب و اجراى قانــون جوانى 
جمعيت و حدود 6 سال پيش انجام شده است، 
مردان تمايل به فرزندآورى بيشــترى نسبت به 

زنان داشتند.
وى ادامــه داد: در افراد مــورد مطالعه، به ازاى 
افزايــش هر ســال افزايــش ســن، تمايل به 

فرزندآورى كمتر ديده مى شد.
منتظرى با بيان اينكــه اين تحقيق تحت عنوان 

"ميزان تمايل به فرزندآورى و عوامل مرتبط به 
آن از نگاه مردم شــهرى و روستائى در ايران" 
انجام شد، تصريح كرد: انگيزه اصلى انجام اين 
طرح فرمايش رهبر انقلاب در سال 92 و حدود 

9 سال قبل بود.
بــه گفته ايــن پژوهشــگر وضعيــت تمايل 
به فرزنــدآورى، عوامــل زمينه ســاز كاهش 
فرزنــدآورى و عوامــل اثرگــذار در تمايل به 
فرزندآورى از جمله ســؤالات پرسيده شده از 

افراد شركت كننده در اين تحقيق بوده است.
وى با بيان اينكه در اين مطالعه همه زنان متأهل 
15 تا 49 ســاله و مردان متأهل با همسرانى در 
اين سنين از شهر و روستا مد نظر قرار گرفتند، 
تصريــح كرد: با اظهار نظر كارشناســان چيزى 
حــدود 25 دليل براى تمايل يــا عدم تمايل به 

فرزندآورى احصاء شد و از افراد خواسته شد از 
بين اين دلايل علت تمايل و عدم تمايل خود را 
انتخاب كنند. 20 هزار و 935 نفر در اين مطالعه 
شركت كردند كه 10هزار و 388 نفر آنها مرد و 

10هزار و547 نفر زن بودند.
يك اســتاد دانشگاه ادامه داد: 66.6 درصد افراد 
مــورد مطالعه در اين تحقيق ســاكن شــهر و        
31.4 درصد ســاكن روســتا بودند. همچنين       
90 درصد شــيعه و 6.7 درصد از اهل تسنن و 

0.1 درصد از اقليت هاى دينى بوده اند.
به گفتــه وى، 49.5 درصد پاســخگويان اين 
پژوهــش شــاغل، 43.4 درصــد خانــه دار،           
2.2 درصد بازنشسته، 1.2 درصد دانش آموز يا 
دانشجو و 3.3 درصد بيكار بوده اند و حدود 0.5 

درصد نيز گزينه ساير را انتخاب كرده اند.
منتظرى درباره تعداد فرزندان افراد شركت كننده 
در اين تحقيق در زمــان انجام آن نيز بيان كرد: 
12.7 درصد بدون فرزنــد، 26.9 درصد داراى 

يك فرزند، 34 درصــد داراى دو فرزند، 23.7 
درصد داراى سه فرزند، 22 درصد داراى چهار 
فرزند و بيشــتر و نيز يك درصد در اين رابطه 

پاسخى ندادند.
به گفته اين پژوهشــگر، 31.8 درصد پاســخ 
دهنــدگان در زمان انجام اين تحقيق گفته اند به 
فرزندآورى تمايل دارند و 68.2 درصد گفته اند 

تمايلى به فرزندآورى ندارند.
منتظرى ادامه داد: از ميان پاسخگويانى كه گفته 
بودند تمايلى به فرزندآورى ندارند، 15.8 درصد 
اعلام كرده بودند كه شــايد در آينده تمايل به 
فرزندآورى داشــته باشــند، 41.1 درصد اعلام 
كرده بودند كه درآينده نيز تمايلى به فرزندآورى 
ندارنــد و 11.3 درصد اعلام كــرده بودند كه 
نمى دانند در آينده تمايلى به فرزندآورى دارند 
يا خير. به طور كلى 25.1 درصد مردان و 21.5 
درصد زنان اعلام كرده بودند كه شايد در آينده 

تمايل به فرزندآورى داشته باشند.

تغييرى دوباره درآزمون سراسرى تغييرى دوباره درآزمون سراسرى 

كنكور كنكور 403403    
مجازى برگزار مى شودمجازى برگزار مى شود

«با برگزارى كنكور مجازى، 
شانس تقلب در كنكور 
و پايمال شدن حقوق 

جوانان به صفر خواهد 
رسيد

نير احمدى »
 مراســم رونمائى از نشــان نخســتين كنگره 
شهداى مهندس اســتان همدان همراه با رونمايى 
از كتاب «متولد بيســتم شــهريور» كه روايتى از 
زندگى شــهيد مهندس محمد حسين قره داغى در 
دانشــگاه صنعتى همدان با حضور حجت الاسلام 
و المسلمين شــعبانى نماينده ولى فقيه در استان، 
فرجى، دبير كنگره 8هزار شــهيد اســتان، مجيد 
صفدريان، مديركل بنياد شــهيد اســتان، ســاير 

مسئولان استانى برگزار شد.
رئيس دانشگاه صنعتى همدان در اين مراسم اظهار 
كرد: دانشگاه صنعتى همدان به عنوان تنها دانشگاه 
صنعتى استان رســالت تربيت نيروى متخصص 
در حوزه هــاى مختلف مهندســى و ترويج علم،       
دانش و فناورى در رشته هاى مختلف را بر عهده 

دارد. اميــر مومنى افزود: با توجه به تأكيدات مقام 
معظم رهبرى در توجه به امور فرهنگى و هويت 
ســازى در نســل جوان و اينكه قرار اســت اين 
متخصصان در آينده چرخ هاى صنعت و اقتصاد را 
به گردش در بياورند دانشگاه صنعتى همدان اين 
رســالت و وظيفه را بر دوش خود احساس كرد 
و مصمم شــد كه برنامه اى به منظور بزرگداشت 
شــهداى مهندس استان به عنوان بخشى از كنگره 

گراميداشت 8هزارشهيد استان برگزارشود.
وى گفت: اوايل ســال جارى ســتاد اين كنگره 
شروع به فعاليت كرد و ابلاغ اعضاى كنگره صادر 
و فعاليت آن به طور رســمى آغاز شــد. تا كنون 
جلسات متعدد، منســجم و منظمى در خصوص 
تنظيم برنامه هاى كنگره شــهداى مهندس انجام 
شــده اســت، اقدامات مؤثر و مفيــدى همچون 

استخراج بانك اطلاعاتى لازم در خصوص نام و 
زندگى شهداى مهندس استان بود  كه درآن بيش 

از 100 شهيد مهندس در استان شناسايى شده اند.
مومنى با اشاره به برنامه هاى كنگره گفت: رونمايى 
از كتاب «متولد بيســتم شهريور» امروز در حضور 
خانواده معزز آن شــهيد يكى ديگر از برنامه  هاى 
كنگره اســت. امنيت و آرامــش امروزمان مديون 
شــهداى والا مقام اســت، بايد هويت ارزشى را 
براى جوانان، دانشجويان و متخصصان آينده ايجاد 
كنيم. مهندسان و جوان هاى نخبه آن زمان چطور 
معادلات جنگ را با مهندســى جنگ تغيير دادند 

امروز نيز به همان روحيه و هويت نياز داريم. 
وى افزود: نماينده ولى فقيه در استان نيز گفت:عالم 
برتر به تعبير فلاســفه بالاتر از اين عالم اســت و 
آنهايى كه مى دانند آن طرف چه خبر است، تمايل 

بيشــترى براى حضور در آن سمت دارند بنابراين 
اميرالمؤمنين(ع) وقتى كه در مورد مرگ و ورود به 
عالم برزخ صحبت مى كنند، مى فرمايند تمايلم به 
شهادت بسيار بالاتر است از ميل يك طفل به شير 

مادرى كه كودك را رشد مى دهد.
حجت الاسلام و المسلمين حبيب ا... شعبانى موثقى 
ادامه داد: اين اتفاقى كه براى شــهيدان افتاده است 
بالاترين نعمت و خوبى هاســت كه اولويت هم 
اســت و بالاى هر نعمتى، نعمت بهترى اســت و 
ديگر نعمتى بالاتر از قتل نفس فى سبيل ا... نداريم.

در پايان همزمان با آئين رونمايى از نشــان كنگره 
شهداى مهندس استان همدان، از كتاب عكس واره 
زندگى تحت عنوان «متولد بيست شهريور» درباره 
دانشجوى شــهيد جاويدالاثر حاج محمدحسين 
قره داغى در دانشگاه صنعتى همدان رونمايى شد.

مراسم رونمايى از نشان نخستين كنگره شهداى مهندس استان برگزار شد
 همدان 100 شهيد مهندس تقديم انقلاب كرده است

علامت سرطان روده بزرگ را بشناسيد

رابطه افزايش «سن» با فرزندآورى
مردان بيشتر از زنان تمايل به فرزندآورى دارند
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معاون  مشــاوره اى  جلســه  نخســتين   
اقتصادى اســتاندار با كارآفرينان اســتان در 
حالى برگزار شــد كه تعدادى از كارآفرينان 
مشــكلات پيشِ رو را در مســير توسعه و 
پيشــرفت مطرح كرده و راهكارهائى براى 

حل آنها ارائه كردند.
از جمله مشــكلات پيش رو كه در جلســه 
هيأت انديشه ورز كارآفرينى توسط تعدادى 
از كارآفرينان اســتان مطرح شد، بروكراسى 
ادارى، عمده توجه اســتان، براى پرداخت 
تســهيلات، به فعالان اقتصادى كه ســرمايه 
دارنــد و درصــورت مديريــت صحيــح 
مى توانند بدون تســهيلات هم كار خود را 
توســعه بدهند و بى توجهى بــه افرادى كه 
ماليات هاى  هستند،  كار  مشتاق  صاحب ايده 
ســنگين و مشــكلات تأمين اجتماعى، بى 
توجهى به افراد باتجربه كار در دانشــگاه ها، 
توجه ويژه به توســعه و نوشتن برنامه براى 
چشم انداز و كم توجهى به پيشرفت برنامه ها، 
مقاومتى،  اقتصاد  سياست هاى  به  كم توجهى 
كمرنگ بــودن فرهنــگ كارآفرينى و كار و 
توليد و همچنيــن نگاه بالا بــه پائين بدنه 
كارشناســى استان نســبت به توليدگران و 

كارآفرينان بود.
دادونــد، مديرمركــز مشــاوره و خدمات 
كارآفرينى دانش گستر در اين جلسه گفت: 
ما از مســئولان اســتان خواهــش مى كنيم 
كارآفرينــى را محــدود به صنعــت ندانند 
بلكــه در همه بخش ها از جمله خدمات هم 
كارآفرين وجود دارد و براى اين بخش هم 

سياست هاى مجزا داشته باشيد.
وى ادامه داد: كارآفرينى در بخش خدمات، 
ارزش افزوده بالائى دارد و دنيا به جايگاه آن 
آشناســت اما در ايران كارآفرينى را غالباً در 

حوزه صنعت مى دانند.
دادونــد در ادامه گفت: ســرعت تغيير در 
دنيا بالاســت بنابراين تحليل امور هم بسيار 
بالاســت پس در همدان هم تحليل ها بايد 
سريع و به روز باشند تا از اقتصاد دنيا عقب 

نمانيم.
وى افزود: متأســفانه كارآفرينان اســتان در 
حوزه هاى مختلف از چشــم انداز توســعه 
اســتان اطلاعاتــى ندارنــد و نمى دانند كه 
در 5 يا 10 ســال آينده چــه برنامه اى براى 
اســتان وجود دارد در صورتى كه اگر خبر 
داشته باشيم به راحتى مى توانيم به سهم خود 
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ريشه هاى بازگشت آرامش 
به بازار مرغ

 عضو هيأت نمايندگان اتــاق بازرگانى گفت: 
كاهش حضور دســتورى دولــت در صنعت مرغ 
و عمل به خواســته فعالان اقتصادى، عاملى براى 
كاهش التهابات و بازگشــت آرامش نسبى به بازار 

بوده است.
احمدرضا فرشــچيان در گفت وگو با ايسنا، اظهار 
كــرد: ما در بخــش خصوصى و اتــاق بازرگانى، 
بارهــا اعلام كرده ايــم كه وقتى نقــش دولت در 
تصدى گــرى اقتصادى كاهش پيدا كــرده و بازار 
بر اســاس واقعيت هاى خود حركت كند، مى توان 
انتظار داشت كه شــرايط چه به نفع توليدكننده و 
چه به نفع مصرف كننده تغيير وضعيت پيدا كند. در 
واقع آنچه كه در ماه هاى گذشته در بازار مرغ ديده 
شده، نشانه اى از جنبه هاى مثبت اين رويكرد است.

وى با بيان اينكه نســبت به ســال گذشته، ميزان 
التهابات بازار مرغ به حداقل رسيده است، بيان كرد: 
اين در حالى اســت كه دولت صرفا نقش خود در 
تأمين ارز نهاده هاى دامى را كنار گذاشت اما همين 
اصلاح باعث شد كه ما ديگر مشكلاتى مانند كمبود 
مــرغ در بازار، تغيير جدى قيمت ها در كوتاه مدت 
و نگرانى هاى جامعه را نداشته باشيم و امروز حتى 
مى تــوان گفت كه ما مازاد بــر نياز داخلى نيز مرغ 

توليد مى كنيم.
عضو اتاق بازرگانى در پاســخ به اين سؤال كه آيا 
كاهــش قدرت خريد نيز در رســيدن به اين مازاد 
توليد نقش داشته؟ گفت: قطعا همين طور است و 
البته اين موضوع به شرايط اقتصادى ما باز مى گردد. 
در كنــار آن ما با يك اصــلاح الگوى مصرف نيز 
مواجه بوده ايم و در كنار هم قرار گرفتن اين شرايط 
همراه با بهبود شــرايط توليد با كاهش نقش دولت 

باعث رسيدن به اين عملكرد شده است.
فرشــچيان درباره امكان صــادرات مرغ ايرانى نيز 
تصريح كرد: ما تا چند ســال قبل صادركننده مرغ 
بوده ايم و قطعا در اين حوزه هم تجربه كافى وجود 
دارد و هــم ظرفيت هاى خوبى داريم. با اين وجود 
اما دولت بايد تكليف صادركنندگان را روشن كند. 
يعنى اين طور نباشد كه صادركننده سرمايه گذارى 
كرده، توليــد كند و وقتى قصد صادرات داشــت 
ناگهان با ممنوعيت مواجه شود. اينكه ما هر چند ماه 
يك بار سياســت صادراتى را تغييــر دهيم قطعا به 

ضرر توان صادراتى ما تمام خواهد شد.

خبـر

رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگى:
نوسانات نرخ دلار تأثيرى بر قيمت 

لوازم خانگى نداشت

 در هفته هاى اخير نرخ ارز سير صعودى داشته و اين وضعيت بر بازارهاى 
ديگر از جمله مسكن، خودرو و غيره هم اثر داشته است.

رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگى در گفت وگو با ايسنا، درباره تأثير 
افزايش نرخ ارز بر بازار لوازم خانگى گفت: افزايش نرخ ارز تأثيرى بر قيمت 

لوازم خانگى و تقاضا در اين بازار نداشته است.
بــه گفته اكبر پازوكى قيمت ها تغيير نكرده، چرا كه اگر شــركت ها قيمت 
محصولات خود را افزايش دهند، كسى كالا نمى خرد. البته زمزمه هايى براى 
افزايش قيمت شــنيده مى شود، اما تاكنون شركتى قيمت ها را افزايش نداده 
است. رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگى با بيان اينكه قدرت خريد هم 
افزايش نداشته كه انتظار افزايش تقاضا يا كاهش ركود داشته باشيم، تصريح 
كرد: اينكه مردم نگران افزايش بيشتر قيمت ها باشند و خريد كنند هم درست 
نيست، چون مردم در حال حاضر هم پول ندارند و مى دانند گران تر هم شود 

اتفاقى نمى افتد.
پازوكى در پاسخ به اينكه آيا مغازه داران، با افزايش نرخ ارز قيمت كالاهاى 
خود را افزايش نداده اند، گفت: مغــازه داران هم نمى توانند قيمت ها را بالا 
ببرند، چرا كه دنبال مشترى هستند. ركودى كه براى كارخانه دار هست، براى 

آنها هم وجود دارد و افزايش قيمت در اين وضعيت خودزنى است.
گفتنى است اواخر خرداد امسال سخنگوى وزارت صنعت، معدن و تجارت 
(صمــت) از صدور مجوز افزايش 15 درصدى قيمت براى تلويزيون و 10 
درصدى براى يخچال، يخچال فريزر و ماشين لباسشويى و ظرفشويى خبر 

داده بود.

مديرعامل شركت بازآفرينى شهرى ايران:
ساماندهى سكونتگاه هاى غيررسمى كه از 

شرايط مناسب براى زندگى
 مديرعامل شركت بازآفرينى شهرى ايران در جلسه بررسى پيش نويس 
نهايى ســند توانمندسازى و ساماندهى سكونتگاه هاى غيررسمى گفت: در 
سند ملى بايد همه سياست هاى مربوط به نوسازى، مقاوم سازى و بهسازى 
بافت هاى ناكارآمد لحاظ شود.به گزارش مهر، آئينى يكى از ايرادات وارده به 
پيش نويس اين سند را دست اندازى به اراضى ملى برشمرد و افزود: سند بر 
اساس دو موضوع مهم پيشگيرى و پيش نگرى تعريف شده و واقعيت اين 
است كه برخى سكونتگاه هاى غيررسمى كه بيش از 40 سال قدمت دارند، 
بايد ساماندهى شــوند و نمى توان ساكنان آنها را به حال خود رها كرد، در 
اين سند بر ساماندهى سكونتگاه هايى كه مانعى براى زيست انسانى ندارند، 
تأكيد شده است. معاون وزير راه و شهرسازى با اشاره به بازديد اخيرش از 
2 سكونتگاه غيررسمى پيچ آشورى و كارخانه نمك در ايلام گفت: هر چند 
اين 2 محله هنوز به عنوان سكونتگاه غيررسمى مصوب نشده اند، اما خدمات 
آب و بــرق و گاز دريافت كرده بودند و در نتيجه بايد خدمات ديگر مانند 

مدرسه و درمانگاه نيز به آنها ارائه شود.

خبـر
خبر

 يك كارشــناس حــوزه كار با بيــان اينكه 
افزايش 57 درصدى حداقل دســتمزد كارگران 
دليل اصلى تورم در كشور نيست، گفت: دلايل 
اصلــى تورم را بايد در عواملى همچون حذف 
ارز 4200 تومانى و نوســان نرخ ارز دنبال كرد 
و اساسا وقتى تورم قابل كنترل نباشد، چاره اى 

جز افزايش حقوق و دستمزدها نداريم.
حميد حاج اســماعيلى در گفت وگو با ايسنا، 
درباره برخى اظهارنظرها مبنى بر اينكه افزايش 
57 درصدى دســتمزد در شوراى عالى كار از 
جمله علل افزايش تورم ســالانه بوده اســت،  
ابــراز عقيده كرد و گفت: درســت اســت كه 
بحــث افزايــش حقوق ها همــواره روى نرخ 
تورم تأثيرگذار بوده ولى نمى تواند اصلى ترين 
عامل تورم باشــد. اساســا وقتى تورم وجود 
دارد، راهى جزء افزايش حقوق و دســتمزدها 
نيســت و معتقدم عواملى كــه در افزايش نرخ 
تــورم تأثير دارند، مســائل مهمتــر از افزايش 
دستمزدها هســتند چراكه تصميم گيرى درباره 

افزايش حقوق به تبع افزايش تورم در كشــور 
صورت مى گيرد.

وى ادامــه داد: افزايــش نــرخ ارز از حــدود 30 
هــزار تومــان طــى يكمــاه گذشــته، بــه دليــل 
وابســتگى مــا بــه درامدهــاى ارزى از گذشــته 
تأثيــر زيــادى روى تمــام كالاهــا و نــرخ تــورم 
در كشــور دارد زيــرا ارز موضوعــى اســت كــه 
هــم بــه لحــاظ سياســى و هــم اقتصــادى روى 
ديگــر مؤلفه هــاى اقتصــاد اثــر مى گــذارد؛ 
بنابرايــن وقتــى ارز دچــار نوســان شــود، 
موجــب تغييــر قيمــت كالاهــا مى شــود و بــر 
ــن  ــا ممك ــت آن تقريب ــه برگش ــاس تجرب اس

نيســت.
ــه  ــان اينك ــا بي ــادى ب ــناس اقتص ــن كارش اي
ــكان برگشــت  ــتورى ام ــا سياســت هاى دس ب
بــازار  كــه  شــرايطى  در  حتــى  قيمت هــا 
تعــادل لازم را پيــدا مى كنــد، ممكــن نيســت، 
ادامــه داد: معتقــدم مادامــى كــه تــورم معنــادار 
باشــد، راهــى جــز جبــران آن از طريــق 

افزايــش حقــوق كارگــران و كارمنــدان و 
مســتمرى بگيــران بــه صــورت نقــدى وجــود 

ــدارد. ن
حاج اسماعيلى افزود: بحث اساسى اين است 
كه تورم از كجا ســاخته مى شود؟ اينكه جاى 
تــورم و افزايش حقوق ها عوض شــود، جفا 
در حــق حقوق بگيران اســت چــون افزايش 
دســتمزدها، معلول افزايش تورم اســت و در 
حقيقت به واســطه تورم اســت كه ناچار مى 
شــويم براى جبران و كمك به معيشــت افراد 
به ســمت افزايش حقوق ها برويم. وى حذف 
ارز 4200 تومانــى را در كنار نوســان نرخ ارز 
از ديگر علل افزايش تورم عنوان كرد و گفت: 
يكى از علل كسرى بودجه ناشى از درامدهاى 
ارزى است و درآمدهاى نفتى روى اقتصاد اثر 

مى گذارد.
اين كارشناس حوزه كار با بيان اينكه كارگران 
در دوران دفاع مقدس افزايش حقوقى نداشتند، 
تأكيد كرد: اين عقب افتادگى دستمزد را  چگونه 

بايد جبران كرد تا قدرت معيشــت خانوارهاى 
كارگرى حفظ شود؟ افزايش حقوق كارگران، 
كارمندان و بازنشســتگان معلول افزايش تورم 
است و ما بايد به دنبال ريشه يابى عوامل اصلى 
ايجاد تورم باشــيم و نوسانات نرخ ارز در اين 

مدت را مدنظر قرار بدهيم.
حــاج اســماعيلى در پايــان گفــت: وقتــى 
ــوق  ــش حق ــه افزاي ــم ب ــال تصمي ــط س وس
ــم و از آن طــرف افزايــش  ــدان مى گيري كارمن
حقــوق كارگــران، دليــل ايجــاد تــورم در 
كشــور عنــوان مــى شــود، طبيعــى اســت كــه 
ــر شــوند و موضــوع  ــده خاط ــران رنجي كارگ
تبعيــض در افزايــش حقــوق و دســتمزدها بــه 

ــد. ــان آي مي
 رئيــس كل بانــك مركــزى در يــك برنامه 
تلويزيونى افزايــش 57 درصدى حقوق ها در 
شــوراى عالــى كار را در كنار مردمى ســازى 
يارانه ها و تغيير مبناى عوارض گمركى از جمله 

دلايل افزايش نرخ تورم در كشور عنوان كرد.

براى توسعه و پيشرفت اســتان برنامه ريزى 
كرده و كمك كنيم تا به چشم انداز نزديك تر 

شود.
دادونــد ادامــه داد: عموماً  عــادت داريم به 
مــوارد ملمــوس توجه كنيم و بــه مواردى 
كــه نمى بينيم توجه نمى كنيــم، بنابراين ايده 
و خلاقيــت برايمان اهميــت چندانى ندارد، 
درصورتى كــه وقتى كســب و كارى از بين 
مى رود بايــد به دنبال دليــل آن و ايده هائى 
براى نجات كســب وكارهــا برويم. بنابراين 
بايد «نظام مشــاورين كســب و كار» كه در 
حوزه كارآفرينى خدمات به حســاب مى آيد 
را تشــكيل بدهيم تا كارآفرينان براى توسعه 
كســب و كار خــود و جلوگيــرى از بروز 
مشكلات و همچنيم درامدزائى بيشتر از آنها 

مشاوره بگيرند.
مؤمنعلــى خزائى مديرعامــل كارخانه توليد 
روغــن در نهاوند هــم خطاب بــه معاون 
اقتصادى اســتاندار گفت: سال هاست كه در 
دستگاه هاى دولتى موانعى سر راه كارآفرينان 
وجــود دارد و مــا انتظار داريم شــما دنبال 
شناســائى اين گره ها و برطرف كــردن آنها 

باشيد.
مدير مركز مشاوره كسب وكار خرد خانگى 
هــم گفت: در همــدان معمــولاً برنامه ها و 
صحبت ها براى توســعه اســتان اســت اما 
توســعه به تنهائى تهديد براى جامعه اســت 
پس بايد توســعه را در كنار پيشرفت ببينيم 
و برنامه ريزى كنيم. يعنى اگر ســند توســعه 
نوشته مى شــود بايد مدلى براى پيشرفت اين 

سند هم نوشته و پيگيرى شود.
صالحــى ادامــه داد: خواهــش مى كنيم به 
جوانــان اعتماد كنيــد آنهــا مى توانند براى 
همــدان برندســازى كنند، آنهــا را حمايت 
كنيد تا كارهائى انجام بدهند كه اســتان روند 

روبه رشد سريع ترى به خود بگيرد. 
ســعيد ترابيان، رئيــس كانــون كارآفرينان 
اســتان همدان هم گفــت: 21 برنامه اجرائى 
بــراى كانــون كارآفرينان تدويــن كرده ايم 
و بــه توجه كــردن بيش از پيش به توســعه 
در  برندســازى  خانگــى،  صنايع دســتى 
گردشگرى و نگاه به گردشگرى به عنوان يك 

شاخص مولد اقتصادى رسيده ايم.
ابوالفضل برات زاده هم با بيان اينكه متأسفانه 
تاكنون به فرهنگ كار و كارآفرينى كم توجهى 
شده است، گفت: نتيجه آموزش در درازمدت 
مشخص مى شود، بنابراين از همين حالا بايد 
روى دانش آمــوزان و توســعه كارآفرينى از 

كودكى سرمايه گذارى كرد.
مسئول سازمان بسيج كارگران و كارخانجات 
ســپاه انصارالحســين (ع) ادامه داد: يكى از 
مشكلات در ســال هاى گذشته اين است كه 
سياست هاى اقتصاد مقاومتى به گفتمان تبديل 
نشــده است و به نظرم اســتان بايد برنامه اى 

بررسى چالش هاى كارآفرينى 
در نشست هيأت انديشه ورز استان

براى گفتمان سازى در حوزه داشته باشد.
وى با تأكيد بر اينكه تيم پژوهشــى و مطالعاتى در 
استان تشكيل شود، افزود: مسأله ديگر اين است كه 
تسهيلات را به افرادى مى دهند كه يا حساب خوب 
و يا ضمانتنامه هاى خوب داشته باشد درصورتى كه 
بايد تسهيلات به افرادى كه توانمند و صاحب ايده 
هستند پرداخت شــود. زيرا افراد زيادى هستند كه 
انگيزه كار داشته و صاحب ايده هستند و مى توانند 
كســب و كارهاى خوب و قوى راه اندازى كنند اما 
چون پشــتوانه مالى ندارنــد نمى توانند آن را به بار 

بنشانند.
عضو هيأت مديره خانــه صنعت، معدن و تجارت 
اســتان همدان هم با اشاره به برخى مشكلات پيش 
روى توليدكننــدگان در حوزه هاى بانكى، مالياتى و 
تأميــن اجتماعى، گفت: فعلاً همين تعداد كارآفرين 
كه در اســتان فعال هســتند را حفظ كرده و براى 
حمايت از آنها برنامه ريــزى كنيد و دنبال بالابردن 
تعداد آنها و ارائه آمار نباشيد. على شفيعى ادامه داد: 
خواهش مى كنم طورى عمل كرده و از توليد استان 
را حمايت كنيد كه ساير دستگاه ها نتوانند برخوردى 

خارج از دســتورات و قوانين داشته باشند و براى 
فعاليت كارآفرينان ناخواسته مانع ايجاد كنند.

معاون هماهنگى امور اقتصادى استاندار همدان هم 
در ادامه جلســه خطاب بــه كارآفرينان گفت: براى 
گرفتن مشــاوره از فعالان اقتصــادى در حوزه هاى 
مختلف استان، شوراى مشورتى تشكيل داده ايم كه 
اين نخستين جلســه با كارآفرينان است و براى هر 
برنامه و تصميمى در اين حوزه صحبت ها و نظرات 
شما كه به صورت عملى در حال انجام كار هستيد را 
مى شنويم و با درنظرگرفتن قوانين، آنهائى كه عملى 

باشند را انجام مى دهيم.
سيدمجتبى حســينى ادامه داد: در گذشته آمار اشتغال 
استان روى زبان ها بوده به اين دليل كه ميزان اشتغال 
كافى و پايدار نبوده، بنابراين به دنبال آمار نيستيم بلكه 
شوراى مشــورتى را تشكيل داده ايم كه مشكلات در 

بخش هاى مختلف و ايجاد اشتغال را حل كنيم.
وى ادامــه داد: شــوراى مشــورتى را در 3 حوزه 
كار و اشــتغال استان، اقتصاد كشــاورزى و اقتصاد 
گردشگرى استان تشكيل مى دهيم و از همه فعالان 
در اين بخش ها مى خواهيم كه موارد خود را عنوان 

كنند، ما هم پيشــنهاداتى كه عملى هستند را درنظر 
گرفته و روى آنها كار مى كنيم.

حسينى افزود: در هر كدام از اين جلسات 2 دستور 
جلســه را دنبال مى كنيم؛ يكى شــنيدن مشكلات 
فعالان اين حوزه ها، كه در ســتاد تسهيل و شوراى 
گفت و گوى بخش خصوصى قابليت طرح ندارند، 
و ديگــرى برگزارى رويدادهائى كه فعالان حوزه ها 

ايده هاى خود را مطرح كنند.
وى توضيح داد: امســال دانش بنيان مطرح است و 
همه درباره آن ســخن مى گويند اما نبايد طورى در 
برابر ايــن واژه رفتار كنيم كه مــوارد و بخش هاى 
ديگر را فراموش كنيم. حســينى در ادامه سخنانش 
گفت: يك زمان كســى كه زمين بيشــترى داشت 
سرمايه دار محسوب مى شــد، در دوره اى كسى كه 
كارخانه بزرگتر و يا كســب و كار بزرگترى داشت 
ســرمايه دار به حســاب مى آمد اما حالا كســى كه 

صاحب ايده است و فكر دارد سرمايه دار است.
وى با بيان اينكه بنده در ســال 98 با ايجاد 3 هزار 
شغل كارآفرين برتر كشور معرفى شدم و به كارهاى 
عملى و مشكلات پيش رو آشنائى دارم مى گويم كه 

اگر همان كارخانه داران وقتى در كســب و كار خود 
دچار مشــكلى مى شوند از مشــاوران صاحب ايده 
استفاده كنند، مى توانند كسب و كار خود را توسعه 

داده و درآمدزائى بيشترى داشته باشند.
وى گفت: به فرمانداران گفته ايم در شهرستان خود 
حداقل 2 روســتاى مستعد را شناســائى كرده و 2 
نفــر جوان فعال و مســتعد كار از اهالى هركدام از 
روســتاها معرفى كنند تا آموزش هاى لازم را براى 

ايجاد خوشه در روستاى خود به آنها بدهيم.
حسينى بر توسعه مشاغل خانگى تأكيد كرد و گفت: 
ايجاد هر شغلى يك تا يك و نيم ميليارد تومان سرمايه 
مى خواهــد اما براى ايجاد يك شــغل خانگى حدود 
100 ميليون تومان پول لازم اســت پس كارآفرينان و 
كارخانه داران به راحتى مى توانند بخشــى از كار خود 
را با عنوان شغل خانگى انجام داده و به افرادى كه در 
منازل كار مى كنند بسپارند. با اين روش با سرمايه كم 

شغل بيشترى هم ايجاد مى شود.
وى در پايان ســخنانش گفت: اگر نگاه ها و اهداف 
همســو شــود قول مى دهم همدان به عنوان قطب 

مشاغل خانگى مطرح شود

بررسى اثرات عرضه 
خودرو در بورس

 يك كارشــناس بازار سرمايه با تأكيد بر اينكه 
دليل افزايش قيمت خودرو عرضه در بورس كالا 
نيســت، اظهار كرد: علت افزايش قيمت خودرو، 
شــرايط ارزى كشور و ماهيت ســرمايه اى شدن 
خودرو است اما عده اى كه شفاف شدن معاملات 
به سود آنها نيست، ورود خودروسازان به بورس 
را عامل رشد قيمت مطرح مى كنند در شرايطى كه 
خريداران خودرو از بورس موفق به خريد ارزان تر 

شده اند.
رضايى پور در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به عرضه 
خودرو در بورس كالا اظهار كرد: متأسفانه خودرو 
در كشور به كالاى سرمايه اى تبديل شده است و 
زمانى كه ماهيت كالايى سرمايه اى مى شود، قيمت 
آن طبق شرايط روز اقتصادى تغيير مى كند؛ طبيعتا 
شــرايط بازار ارز اثر مســتقيمى در بازار خودرو 
مى گذارد.وى افزود: طى چند سال گذشته با توجه 
به فرمول هــاى قيمت گذارى در صنعت خودرو، 

كارشناســى خوبــى در اين خصــوص صورت 
نمى گرفت و تفاوت قيمت كارخانه و بازار به بيش 
از دو برابر هم مى رسيد. اين موضوع باعث مى شد 
تا سياست گذار انواع محدوديت ها مانند كد ملى، 
گواهينامه، ســن، عدم خريد در دو سال گذشته و 
...را براى خريدار اعمال كند؛ چون قيمت خودرو 

در كارخانه منطقى نبود.
اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: در اين ميان 
افــرادى بودند كــه نيازى به خودرو نداشــتند و 
كدملى خود را در اختيار واسطه ها قرار مى دادند، 
بنابراين سود خودروساز يا سرمايه مصرف كننده 
به ناحق در جيب افرادى مى رفت كه نام و نشانى 

نداشتند.
رضايــى پور با تأكيد بر اينكه براى شــفافيت در 
صنعت خودرو به بســترى نياز بود تا همه افراد 
بتوانند به خريد خودرو دسترســى داشته باشند، 
گفت: زيرا در گذشــته خودرو در دسترس عموم 
نبود و هيچ كس مستقيما نمى توانست از كارخانه 
خودرو خريدارى كند و تنها يك شــانس بسيار 
اندك در قرعه كشى داشت، ولى با عرضه خودرو 
در بورس كالا اين شرايط فراهم شد و خريداران 

مى توانند مســتقيما از بــورس كالا خريد خود را 
انجام دهند و با كارخانه تبادلات مالى داشته باشند.

استمرار عرضه باعث تعادل بازار مى شود
وى با بيان اينكه بعضا فشارهايى وارد مى شود كه 
از عرضه خودرو در بورس جلوگيرى شود، عنوان 
كرد: طبيعتــا وقتى منافع بزرگى از گروهى گرفته 
مى شود مقاومت هايى شكل مى گيرد، بنابراين اگر 
فشــار افرادى كه نام و نشانى از خود ندارند كنار 
بگذاريم، براســاس همه تجربيات حدود دو دهه 
گذشته، استمرار عرضه هر كالايى در بورس، رمز 

آرامش و تعادل آن بازار است.
اين كارشــناس بازار ســرمايه اظهار كرد: ســال 
گذشته كه ســيمان در بورس كالا عرضه شد، در 
روزهاى نخســت به دليل تازگى كار تا دو تا سه 
برابر قيمت هم رقابت صورت مى گرفت اما ظرف 
چند هفته استمرار عرضه تا به امروز، سيمان يك 
بــازار متعادل و رقابتى پيدا كــرده و مانند صنايع 
فولادى و پتروشيمى ها بعد از ورود به بورس كالا 
داراى يك بازار منظم و قابل پيش بينى شده است 
و همين اتفاق هم در صورت اســتمرار عرضه در 

صنعت خودرو تكرار مى شود.

 خريد خودرو ارزان تر از بازار
رضايى پور ضمن بررسى عرضه خودرو در بورس 
كالا طى چند هفته اخير گفت: بررسى عرضه هاى 
خودرو در بورس كالا نشان مى دهد كه خريداران 
خودروهــاى پرتيراژ مثل پژو 207 و تارا، خودرو 
را پايين تر از قيمت بازار دريافت مى كنند و علت 
افزايش قيمت خودرو شــرايط ارزى كشــور و 

ماهيت سرمايه اى شدن خودرو است.
وى افزود: راه حل اين است كه خودروساز تمامى 
توليد خــود را وارد بورس كند، در اين شــرايط 
همزمان با رشــد عرضه ها، بــه دليل رقابتى بودن 
معاملات و نبود رانت در قيمت ها، بازار به تعادل 

مى رسد.
اين كارشناس بازار ســرمايه عنوان كرد: آثار اين 
اتفاق در بلند مدت به بهتر شــدن كيفيت و رشد 
صنعت خودروسازى منجر مى شود؛ زيرا هرچقدر 
صنايع خودروسازى را ضعيف نگه داريم شرايط 
نامساعد گذشته ادامه پيدا مى كند در حالى كه اگر 
اجازه رقابت به آنها داده شــود و واردات خودرو 
نيز صورت بگيرد، مى توانيم شاهد رقابت در اين 

صنعت باشيم.

افزايش حقوق كارگران دليل اصلى تورم نيست
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گردشگرى
مريم مقدم  »

 ماه آينده پرونده ثبت جهانى هگمتانه به يونســكو ارسال مى شود و 
كار هاى مطالعاتى اين پرونده با سرعت در حال انجام است.

مديــركل ميــراث فرهنگى اســتان همدان بــا بيان اينكــه پرونده در               
ســال 2023 به عنوان تنها پرونده ايرانى در اجلاس ساليانه «يونسكو» 
بررسى مى شــود، افزود: بيش از 90 درصد كار هاى ثبت جهانى انجام 

شده تا شرايط براى بازديد سال آينده ارزيابان فراهم شود. 
 محســن معصوم عليزاده با اشــاره بــه اينكه توجه بــه ظرفيت هاى 
تاريخى همدان و توسعه صنعت گردشــگرى استان مهم ترين اولويت 
ميراث فرهنگى اســت، تاكيد كرد: ثبت ميراث در ســطح جهانى سبب 
مى شــود كه آثار تاريخى و فرهنگى ما در جامعه جهانى ديده شود و از 

پشتوانه هاى بازسازى آن بهره مند شويم.
مديركل ميراث فرهنگى، گردشــگرى و صنايع دستى استان همدان با 
اشاره به اينكه ظرفيت اقامتى استان حدود پنج هزار تخت است، افزود: 
توسعه زيرساخت ها و تاسيسات مورد نياز اقامتى و رفاهى تأثير بالايى 

در زمينه رشد صنعت گردشگرى دارد.
 هر كشور هر سال يك سهميه براى ثبت جهانى دارد

قائم مقام وزير ميراث فرهنگى،صنايع دستى و گردشگرى در اين زمينه 
تأكيد كرد : هر سال هر كشــور يك سهميه براى ثبت جهانى دارد، كه 
سهميه ايران براى سال آينده پرونده «منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه 

تا همدان» خواهد بود.  
دارابى با اشــاره به اينكه مســئولان اســتان همدان و ميراث فرهنگى 
مجاهدانه براى ثبت جهانى اين اثر ارزشمند تلاش كردند، تصريح كرد: 
سال گذشته به دليل مسائل مختلف «منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه 
تــا همدان» از ثبت جهانى بــاز ماند و اين اثر بيانگــر تاريخ و ميراث        

مردم ما است و بايد ثبت جهانى شود.
وى با اشاره به اينكه پرونده هاى ثبت جهانى آثار ايران تا 10 سال آينده 
مشــخص شده است، بيان كرد: در سراسر كشور، آثار ارزشمندى براى 
ثبت جهانى داريم كه ثبت جهانى قله دماوند و ديگر مكان ها بر اســاس 

اولويت بندى هاى صورت گرفته مشخص است.
على دارابى تأكيد كرد: در پرونده «منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه 
تا همــدان»، 140 اثر تاريخى وجود دارد كه هــر بازديد كننده اى را به 

وجد مى آورد.
دارابى با اشاره به اينكه 14 تيم كارشناسى ارزيابى ثبت جهانى را بر عهده 
دارند، اظهار كرد: فرماندهى اين ثبت جهانى را بنده بر عهده دارم و در 

وزارتخانه همه تلاش خود را براى اين ثبت جهانى به كار مى گيريم.
وى با تأكيد بر اينكه شهردارى همدان و صدا وسيما در اين حوزه نقش 
محورى دارند، بيان كرد: ثبت جهانى پرونده «منظر فرهنگى و تاريخى از 
هگمتانه تا همدان» موجب ايجاد ارزش افزوده در حوزه املاك تجارى 

محدوده اين طرح مى شود.
 قائم مقام وزير ميراث فرهنگى گفت: كشــور ايران در 

حوزه ثبت جهانى آثار رتبه نهم دنيا و پنجم آسيا را دارد.
وى با اشاره به ثبت جهانى 12 اثر ناملموس ايران افزود: ما آثار تاريخى 
و ارزشمند بسيارى داريم، اما متناسب با آن تاكنون گردشگر و ارزآورى 
نداشــتيم و اميدواريم پرونده «منظر فرهنگــى و تاريخى از هگمتانه تا 
همدان» با رأى بالايى در يونسكو ثبت جهانى شود و ما هم يك جشن 

بزرگ براى اين نهضت صيانت از ميراث فرهنگى بگيريم.
دارابى تصريح كرد: وسعت پرونده «منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه 
تا همدان» 100 هكتار اســت كه نظير آن در اين چنين ثبت هاى جهانى 

وجود ندارد.
وى تأكيد كرد: ثبت جهانى پرونده «منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه 
تا همدان» در 2 حوزه ملمــوس و ناملموس به صورت جداگانه انجام 
مى شــود كه در حوزه ناملموس، آداب، رسوم و سنت ها و لهجه همدان 

در فهرست آثار ناملموس ثبت جهانى مى شود.
قائم مقام وزير ميراث فرهنگى ادامه داد: مهم فرهنگ، گويش و ســنت 

همدان است كه در پرونده جداگانه ناملموس ارسال مى شود.
وى تأكيد كرد: همدان هجدهمين استانى است كه در آن جلسه انجمن 

ميراث فرهنگى تشكيل مى شود.
دارابى تأكيــد كرد: اهتمام جدى اســتاندار همدان از 
روزهاى آغاز به كار دولت ســيزدهم در پيگيرى ثبت 
جهانى «منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه تا همدان»، 

قابل تقدير و تشكر است.
وى ادامه داد: اســتاندار همدان يك فــرد با تجربه و 
ارزشى است كه توانســته امورات استان را تاكنون، به 
نحو مطلوب مديريــت و هدايت كند. قائم مقام وزير 
ميراث فرهنگــى تأكيد كــرد: دســتور كار اصلى اين 
روزهاى ما در وزارت ميــراث فرهنگى، ثبت جهانى 
«منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه تا همدان» است.

وى ادامه داد: در بازديدى كه عصر سه شــنبه از عرصه 
هگمتانه و اكباتان داشته ايم نماينده كسبه اين خيابان به 
نام آقاى جعفرى به بنده گفتند كه ميراث براى ما يك 
غده شــده است و به داد ما برسيد، زيرا ما مى خواهيم 
ملكمان را از دست ميراث بفروشيم، بنده به ايشان گفتم 
كه دست نگاه داريد زيرا 8 ماه ديگر قيمت اين املاك 
با ثبت جهانى چندين برابر مى شود و به درستى همين 

است كه با ثبت جهانى يك اثر و امنيت ايجاد شده براى 
آن ارزش افزوده املاك آن بيشتر مى شود.

دارابى تصريح كرد: نكته ديگر نگاه گردشگران خارجى 
به مناطقى اســت كه ثبــت جهانى شــده اند، همدان 
اگرچه آثار تاريخى و طبيعى بســيارى دارد اما جذب      
گردشــگر خارجى در آن بسيار پايين است و بى شك 
ثبــت جهانى اين اثر در همدان بر رونق اقتصادى تأثير 

مى گذارد.
 160ميليــارد تومان بــراى ثبت جهانى 

«هگمتانه تا همدان» اختصاص يافت
استاندار همدان چندى پيش  در نشست اعضاى انجمن 
ميراث فرهنگى استان همدان  عنوان كرده بود ،  براى 
ثبت جهانى «منظر فرهنگــى و تاريخى از هگمتانه تا 
همدان»، 160 ميليارد تومــان اعتبار براى ثبت جهانى 
اين اثر ارزشمند در نظر گرفته شده است و اين بيانگر 
وضعيت مطلوب اعتبارى براى اين پرونده در همدان 

است .
به نقل از عليرضا قاسمى ،  اعتبارات خوبى براى ثبت 

جهانى اين اثر ارزشــمند در نظر گرفته شده است و با 
اين وجود اداره كل ميراث فرهنگى، صنايع دســتى و 
گردشگرى اســتان، براى كمك به اين طرح، به دنبال 

جذب اعتبارات وزارتخانه اى است.
ثبت جهانى «منظر فرهنگــى و تاريخى از هگمتانه تا 
همدان» نقش بســيار ارزشمندى در معرفى همدان به 
مردم جهان دارد، در كنار اين اثر، غار عليصدر به عنوان 
شگفت انگيزترين غار آبى جهان، گنجينه ارزشمندى 
اســت كه مى توانيم با اســتفاده از ظرفيت آن، حوزه 

گردشگرى استان همدان را توسعه دهيم.
با اين تفاســير حالا تأكيد مدير ارشــد استان را براى 
زدودن تصاوير نا متناسب بايد جدى گرفت وى وجود 
ســاختمان ها و نماهاى آزار دهنده براى ما هم چندان 
خوشايند نيســت و تلاش مى كنيم فضا را براى ثبت 
جهانى «منظر فرهنگى و تاريخى از هگمتانه تا همدان» 
آماده كنيم و از سوى ديگرفضا بايد متناسب با فرهنگ، 

تاريخ و تمدن ما بازسازى شود.
پرونــده ثبت جهانــى «منظر فرهنگــى و تاريخى از 

هگمتانه تا همدان» شــامل تپه هگمتانه، بازار و بافت 
تاريخى اســت كه براى ثبت جهانى آماده سازى شده 

است.
منظر تاريخى هگمتانه در شــهر همدان مسير «آرامگاه 
بوعلى تا آرامگاه باباطاهر» را شــامل مى شــود كه با 
ثبت اين اثر، ميراث فرهنگى اين محدوده شامل بافت 
تاريخى، بازار سنتى، مسجد جامع و پياده راه هاى شهر 

همدان حفظ مى شود.
براســاس اعلام وزارت ميراث فرهنگى، صنايع دستى 
و گردشگرى، پرونده ثبت جهانى هگمتانه به يونسكو 
ارسال شده و در بين آثار تاريخى و فرهنگى ايران براى 
ثبت جهانى در يونســكو، «منظر فرهنگى و تاريخى از 
هگمتانه تا همدان» تنها اثرى است كه به يونسكو ارسال 

مى شود.
اســتان همدان به عنوان پايتخت تاريخ و تمدن ايران 
زميــن داراى بيش از يك هــزار و 800 اثر تاريخى و 
گردشگرى است كه بيش از يك هزار مورد از آنها ثبت 

ملى شده اند.
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معاون گردشگرى كشور:
گردشگرى نگاهى 
جدى و كاربردى 

به توسعه اكوتوريسم دارد
 گردشگرى در جايگاه فرصت سازى و تحول آفرينى، 
نگاهى جدى و كاربردى در قالب توسعه اكوتوريسم 

بر مبناى مولفه هاى گردشگرى پايدار داشته است.
 معــاون گردشــگرى وزارت ميــراث فرهنگــى، 
در  پيامــى  طــى  صنايع دســتى  و  گردشــگرى 
ســومين كنفرانــس انجمــن علمــى طبيعت گــردى 
ــه شــاهد توجــه  ــى ك ــرد: در حال ــار ك ــران اظه اي
روزافــزون حوزه هــاى مختلــف بــا رويكــرد 
بهره بــردارى پايــدار بــه مباحــث زيســت محيطــى 
هســتيم، گردشــگرى در جايــگاه فرصت ســازى و 
ــردى را در  ــدى و كارب ــى ج ــى، نگاه تحول آفرين
قالــب توســعه اكوتوريســم بــر مبنــاى مؤلفه هــاى 
گردشــگرى پايــدار معطــوف داشــته اســت. تجربه 
ــر  ــلاوه ب ــير، ع ــن مس ــه كار در اي ــش از 3 ده بي
دســتيابى بــه موفقيت هــاى مــادى، عامــل مؤثــرى 
در حفاظــت از بنيان هــا و داشــته هاى محيــط 

ــع بشــرى شــده اســت. ــون جوام پيرام
على اصغــر شــالبافيان افــزود:  بــدون شــك تلفيــق 
ــش  ــت محيطى نق ــادى و زيس ــت هاى اقتص سياس
مهمــى در مســير توســعه كشــورها در ابعــاد 
ــژه در مســير كاهــش معضــلات  ــه وي ــف ب مختل
ــل هاى  ــدگان و نس ــش روى آين ــاى پي و چالش ه
بعــدى خواهــد داشــت. ايــران بــه دليــل گوناگونى 
ارزش هــاى ســرزمينى، توجــه بــه ايــن داشــته ها را 

بــه عنــوان يــك اصــل مهــم پذيرفتــه اســت.
ــى،  ــراث فرهنگ ــگرى وزارت مي ــاون گردش مع
گردشــگرى و صنايع دســتى بيــان كــرد:  مطمئناً در 
ســومين كنفرانــس انجمــن علمــى طبيعت گــردى 
ايــران بــا توجــه بــه حضــور انديشــمندان و 
چهره هــاى علمــى و تجربــى صاحــب نامــى 
ــاى  ــد، گفت وگوه ــور دارن ــور حض ــه در كش ك
عميقــى شــاهد خواهيــم بــود. اميــدوارم همانگونه 
ــى  ــر شــاهد اتفاقــات خوب كــه در ســال هاى اخي
ــى از  ــاى مهم ــى بخش ه ــت جهان ــه ثب از جمل
داشــته هاى طبيعــت كشــورمان در قالــب ميــراث 
هســتيم،  جهانــى  ژئوپارك هــاى  و  طبيعــى 
بايــد بــا انســجام بيشــتر گروه هــاى ذى نفــع 
ــاى  ــى از فرصــت ه ــى و مردم ــاى دولت و نهاده
ــدار و  ــردارى پاي ــير بهره ب ــده در مس ــاد ش ايج
ارتقــاء ســطح زيســت مشــترك انســان و طبيعــت 

بهره منــد شــويم.
ــه  ــمند را ب ــداد ارزش ــن روي ــت: اي ــالبافيان گف  ش
فــال نيــك مى گيريــم و اميدواريــم نتايــج حاصــل 
از ايــن گردهمايــى كــه مبتنــى بــر تجربيــات روز 
دنيــا اســت، محملــى بــراى تصميم ســازى ها 
گردشــگرى  خــرد  و  كلان  برنامه ريزى هــاى  و 
از  پايــدار  بهره بــردارى  مســير  در  كشــور 
ــژه  ــه وي ــران ب ــكار اي ــان و آش ــاى پنه ظرفيت ه
اجتماعــات  پيرامــون  طبيعــى  محيط هــاى  در 
در  بيشــترى  حساســيت هاى  از  كــه  انســانى 
ــى  ــن مديريت ــيوه هاى نوي ــزى و ش ــام برنامه ري نظ

ــد. ــت، باش ــوردار اس برخ

همدان گزينه امسال براى جهانى شدن از ايران است  

پرونده ثبت جهانى هگمتانه در راه يونسكو
■ 160ميليارد تومان براى ثبت جهانى «هگمتانه تا همدان» اختصاص يافت

 هم اكنون حدود نيمى از هتل  هاى كشور از لحاظ كيفى 
در ســطح استانداردهاى جهانى هستند و هدف گذارى ما 

اين اســت كه ظرف دو ســال آينده درجه و سطح ارائه 
خدمات در تمامى هتل  هاى كشــور كاملاً مطابق ســطح 

استاندردهاى تعريف شده و بين المللى باز تعريف شود.
مديركل نظارت و ارزيابى خدمات گردشــگرى با عنوان 
اين مطلب با اشــاره به همكارى با ســازمان اســتاندارد 
براى بازنگرى ضوابط و اســتاندارد هتل ها و تأسيســات 
گردشگرى به تشريح سياست هاى معاونت گردشگرى در 
اين راستا پرداخت و گفت: به طور كلى بازنگرى و تدوين 
ضوابط و استانداردهاى گردشگرى هر چند سال يك بار 
بر اساس شــاخص ها و نيازسنجى تأسيسات گردشگرى 
در دستور كار اداره كل نظارت قرار دارد و در حال حاضر 

بازنگرى هتل ها در دست بررسى است.
يحيــى نقى زاده محجــوب مديركل نظــارت و ارزيابى 
خدمات گردشــگرى درباره بازنگرى و تدوين ضوابط و 
استانداردهاى گردشگرى و رويكرد معاونت گردشگرى 
بيــان كرد:  تأكيدمان بر اين اســت كه اولاً نظر و ســليقه 
ارزيابى كننده تأثيرى در روند ارزيابى نداشــته باشد، لذا 
ضوابط به صورت صفر و يكى اســت. ثانياً تلاش شــده 
بخش هايــى كه در حوزه ايمنى و بهداشــت كمتر به آن 
پرداخته شــده، تقويت شود. ثالثاً ســعى بر اين است كه 
نحوه ارزيابى و معيار محاســبه ساده سازى شود، به عنوان 
مثال بخش هايى از حداقل هاى دسترسى پذيرى و توسعه 

پايدار را به صورت الزامى تعيين كنيم.
نقى زاده در ارتباط با نحوه اجراى استانداردسازى هتل ها 
بيــان كرد: در حال حاضر استانداردســازى تأسيســات 
گردشــگرى توسط شــركت هاى عامل تطبيق و ارزيابى 
واحدها در سطح كشور انجام مى شود. همچنين با توجه 
به نيازسنجى اســتان در زمينه استانداردسازى تأسيسات 
گردشگرى و بر اساس شــيوه نامه درجه بندى و ارزيابى 
تأسيسات گردشــگرى شركت هاى فوق تقاضاى خود را 
اعلام و در صورت حائز شرايط بودن و طرح در كميسيون 

عالى طرح تطبيق موافقت اوليه صادر مى شود.
 چگونگى فرايند نظــارت وزارتخانه بر روند 

استاندردسازى هتل ها
مديــركل نظارت و ارزيابى خدمات گردشــگرى درباره 
فرايند نظارت وزارتخانه بر استانداردسازى هاى انجام شده 
و كيفيــت هتل ها توضيح داد: نظــارت بر كيفيت هتل  ها 
و ساير تأسيسات گردشــگرى در سطوح مختلفى انجام 
مى  شود. هم تشــكل  هاى بخش خصوصى در فرايندهاى 
نظارتــى مشــاركت دارد و هــم بازديدهــاى تلفيقى با 
دستگاه  هايى نظير بهداشت، تعزيرات، پليس اماكن و غيره 
در سطح شهرستان ها انجام مى  پذيرد. در نهايت براى هر 
شهرستان در سطح كشور حداقل يك كارشناس بازرسى 
تعيين شــده كه مسئوليت ثبت بازرســى  هاى مختلف را 
در ســامانه جامع نظــارت، آمار و اطلاعات تأسيســات 

گردشگرى (جانا) بر عهده دارد.
وضعيت هتل ها از استانداردهاى جهانى عقب نمانده اند

وى تصريح كرد:  ثبت نتايج بازرسى در سامانه الكترونيك، 
امكان بررســى وضعيت واحد گردشــگرى را در ادوار 
مختلف براى سطح نظارتى درون سازمانى فراهم مى آورد. 
علاوه بر اين كارشناســان نظارت معاونت گردشگرى در 
فرايند تعيين درجه واحدهاى گردشــگرى، با حضور در 
جلسات كميسيون درجه بندى استانى و انجام بررسى هاى 
ميدانــى، نظــارت عاليه بر انجــام عمليــات ارزيابى و 

استانداردسازى را بر عهده دارند.
نقى زاده در پاسخ به اين پرسش كه استانداردهاى ايران چه 
ميزان با استانداردهاى جهانى فاصله دارد، گفت: وضعيت 
مراكز گردشگرى و هتل ها شايد به سطح مطلوب نرسيده 
باشد ولى از استانداردهاى جهانى هم عقب نمانده است، 
زيــرا مطالعه تطبيقى انجام شــده و يكى از كشــورها را 
به عنــوان پايلوت قرار داده، الگوســازى كرده و به نتيجه 

رسيده ايم.
 الزام تبديل ابزارها به تكنولوژى جديد

اجراى فرايندهاى نوين براى ارزيابى ها
وى  به اهميت گذر از فرايند سنتى كه در ارزيابى ها شكل 
گرفته به ســمت فرايندهاى نويــن تأكيد كرد و افزود: از 
جمله برنامه هاى معاونت گردشــگرى براى نزديك شدن 
به استانداردهاى جهانى اين اســت كه ابزارهاى خود را 
به تكنولوژى جديد تبديل كنيم و پيشــنهاد مى شود براى 
رسيدن به كيفيت مطلوب، در بحث ارزيابى نظرات مردم 

را دخيل كنيم.
702 هتل موفق به اخذ گواهينامه كيفيت شده اند، كيفيت 
نصف هتل  هاى كشــور در سطح اســتانداردهاى جهانى 

است
مديــركل نظارت و ارزيابى خدمات گردشــگرى با بيان 
اينكه حدود نيمى از هتل هاى كشــور از لحاظ كيفى در 
سطح اســتانداردهاى جهانى هستند، ادامه داد: از مجموع 
1440 هتلى كه در حال حاضر مشــغول فعاليت هستند، 
تاكنون 702 هتل موفق به اخذ گواهينامه كيفيت شــده  اند 
كه با عنايــت به اينكه ضوابط ارزيابــى هتل ها به نوعى 
اقتبــاس از هتل  هاى بين  المللى اســت، مى  توان ادعا كرد 
حدود نيمى از هتل  هاى كشــور از لحاظ كيفى در سطح 

استانداردهاى جهانى هستند.

 پروانه بهره بــردارى هتل  ها منوط به انجام 
عمليات ارزيابى است

نقى زاده تصريح كرد: استانداردســازى هتل  هاى كشــور 
كه در حال حاضر مقرر شــده با همكارى ســازمان ملى 
استاندارد درباره بازنگرى ضوابط آنها اقدام شود، فرايندى 
الزامى است و براســاس تمهيدات اجرائى به عمل آمده، 
تمديــد پروانه بهره  بردارى هتل  ها منوط به انجام عمليات 
ارزيابــى بوده، انتظار مى  رود ظرف مدت دو ســال آينده 
درجه و ســطح ارائه خدمات در تمامى هتل  هاى كشور 
كاملاً مطابق سطح استاندردهاى تعريف شده و بين المللى 

باز تعريف شود.
 نحوه نرخ گذارى تأسيسات گردشگرى

وى همچنيــن در توضيح چگونگى نحــوه نرخ گذارى 
تأسيسات  نرخ گذارى  گفت:  گردشــگرى  تأسيســات 
گردشــگرى در چارچوب مــاده 12 آئين نامــه ايجاد، 
اصلاح، تكميل، درجه  بندى و نرخ0  گذارى تأسيســات 
گردشــگرى و نظارت بر آنها، مصوب 4 شهريور 1394 
هيأت وزيران انجام مى  شــود. بر اين اساس، در هر يك 
از تأسيســات گردشگرى كه موفق به دريافت گواهينامه 
كيفيت خدمات گردشــگرى شده  اند، نرخ اتاق، خوراك 
و ساير خدمات توســط بهره  بردار پيشنهاد شده و پس 
از تأييد تشكل صنفى گردشگرى و تأييد نهايى مديركل 
ميراث فرهنگى، گردشــگرى و صنايع دستى استان، يك 
نســخه از آن به منظور نصب در واحد مورد بهره  بردارى 

ارسال مى  شود.
مديركل نظارت و ارزيابى خدمات گردشگرى ادامه داد: 
نرخ آن دســته از تأسيسات گردشگرى كه استانداردهاى 
كيفيت خدمات گردشــگرى آنها مصوب نشده، مشتركا 
توســط وزارت و تشــكل گردشــگرى مربوطه و با در         
نظر گرفتن شاخص نرخ تورم ساليانه اعلام شده از سوى 
بانك مركزى جمهورى اسلام ايران تعيين و به بهره بردار 
ابلاغ مى  شود. همچنين، براساس دستورالعمل نرخ گذارى 
تأسيسات گردشگرى، اعتبار نرخ نامه يك ساله بوده و هر 
ساله در مهرماه، وزارتخانه درچارچوب آيين  نامه مذكور و 
دستورالعمل اجرائى مربوطه درباره تعيين نرخ تأسيسات 

گردشگرى ابلاغ مى كند.

مديركل نظارت و ارزيابى خدمات گردشگرى در گفت وگو با ميراث آريا تشريح كرد
سياست هاى معاونت گردشگرى براى بازنگرى 

در ضوابط و استاندارد هتل ها و تأسيسات گردشگرى
■ ارزيابى سليقه اى حذف مى شود

عكس روز

عكس: ملاير - خيابان شهيد كوليوند- سحر يوسفى ■ سهم مناطق پايين شهر از زيباسازى و تميزى شهر چقدر است ؟ 
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 فينال جام جهانى 2022، تقابل ســتاره جوان 
فرانسوى با دارنده هفت توپ طلاى فوتبال جهان 

است.
فينال بيســت و دومين دوره جام جهانى فوتبال 
امشب برگزار مى شود و تيم هاى فرانسه و آرژانتين 
در اين تقابل به دنبال كســب سومين جام جهانى 
خود هستند. تا پيش از اين، آرژانتين در سال هاى 
1978 آرژانتين و 1986 مكزيك، موفق به فتح قله 
فوتبال جهان شد و فرانسه نيز در سال هاى 1998

فرانسه و 2018 روســيه، كاپ قهرمانى جهان را 
بالاى سر بردند.

ديدار تيم هاى فوتبال آرژانتين و فرانســه سواى 
تمام حساســيت ها، مى تواند تقابل ســتاره جوان 
فرانسوى و ژنرال 7 ستاره آرژانتينى ها باشد. مسى 
در اين بازى به دنبــال پايان دادن به ناكامى خود 
در فتح فوتبال جهان اســت و امباپه نيز به دنبال 
پيمودن ره صد ســاله در يك شب است. ستاره 
فرانسوى با قهرمانى خروس ها مى تواند هم رديف 
با الماس سياه فوتبال برزيل قرار گيرد و در كمتر 

از 24 سال در فتح قله فوتبال جهان دبل كند. ليونل 
مسى فوق ستاره فوتبال جهان از معدود بازيكنانى 
است كه تمام موفقيت هاى ممكن جهان فوتبال را 
كســب و جاى خالى كاپ زرين جام جهانى در 
كلكســيون افتخارات او خالى است. افتخارى كه 

مسى مى تواند آن را در قطر به دست آورد.
مســى در تورنمنت هايى مانند كوپا آمريكا، ليگ 
قهرمانــان اروپا، جام باشــگاه هاى  جهان، لاليگا، 
كوپا دل رى و ليگ فرانسه به عنوان قهرمانى رسيده 
اســت. او تنها بازيكن در جهان است كه 7 توپ 
طلاى فوتبــال جهان را در كارنامه دارد. مســى 
همچنين 5 دوره متوالــى در جام جهانى فوتبال 
حضــور داشــته و در 4 دوره نيز موفق به گلزنى 

شده است.
در ســوى ديگــر كارزار، كيليان امباپه هســت 
كه برخلاف مســى و رونالــدو در كمتر از چهار 
سال توانسته افتخاراتى را در بزرگترين جشنواره 
فوتبالى جهان كســب كند كه رونالدو و مســى 
نتوانســته اند طى 20 سال بدان دست يابند. امباپه 

جوان ضمــن آنكه عنوان قهرمانــى جهان را در 
18 سالگى كسب كرد، اكنون با 9 گل زده بالاتر از 
رونالدو و پشت سر ليونل مسى قرار دارد و تمام 
اين افتخارات را تنها در 24 ســالگى كسب كرده 
اســت. البته امباپه جوان اين فرصت را دارد تا در 
ديگر ادوار جام جهانى از ركوردهاى ديگر مسى 
و رونالــدو عبور كند و به يكــى از نوابغ فوتبال 

جهان تبديل شود.
شــايد همســنجى مســى و امباپه بــا توجه به 
افتخارات باشگاهى آنان درست نباشد اما در جام 
جهانى، نابغه فرانســوى چند گام از بزرگان سده 
بيست و يكم جلوتر است. امباپه در اين جام جهانى 
نه تنها به دنبال آن است كه دومين قهرمانى خود 
را جشــن بگيرد بلكه مدعى كفش طلاى فوتبال 
جهان نيز اســت؛ در صورت قهرمانى فرانســه 
در جــام جهانى 2022 قطر او بــا ركورد پله در 
ســال هاى 1958 و 1962 برابرى خواهد كرد و 
فرصت دارد تا در دومين فينال جام جهانى متوالى 

گلزنى كند.

در صورت قهرمانى فرانســه با امباپه جوان، اين 
بازيكــن مى تواند با همراه خروس ها، مســى را 
همچون رونالدو به ناكام بزرگ جام جهانى تبديل 
كند. مسى در سال 2014 نيز به همراه آرژانتين به 
فينال جام جهانى صعود كرده بود اما نتوانســت 

كمكى به قهرمانى آن تيم كند.
شايد از نظر هوداران،مسى بازيكنى غير قابل قياس 
با ســاير ســتارگان فوتبال جهان باشد، اما دست 
خالــى وى در چهار دوره حضــور در ادوار جام 
جهانى، پاشنه آشيل اين بازيكن به شمار نمى رود. 
مســى اگر در قطر سنت شكنى نكند به طور حتم 
نامش در كنار بزرگان نــاكام فوتبال جهان حك 
خواهد شــد و در آينده طرفــداران فوتبال با ياد 
نخواهد آورد كه او به تنهايى آرژانتين را به فينال 
رسانده، بلكه خواهند نوشت كه فوق ستاره فوتبال 
جهان و دارنده 7 توپ طلا تنها در سطح باشگاهى 
موفق و با تيم ملى دستاوردى نداشته است. مسى 
بــراى مانــدگارى در فوتبال ملى و حك شــدن 
نامش در جمع فاتحان جام جهانى امشــب نياز 

قربانى كــردن  بــه 
دارد،  خروس هــا 
وجود  با  كه  اقدامى 
فرمانــده جوان اين 
راحتــى  كار  تيــم 
هواداران  اما  نيست 
انتظــار دارند ژنرال 
7 ستاره آرژانتينى ها 
بتواند اين مأموريت 
ســخت را به پايان 

برساند.
امشــب تب فوتبال 
با انجام بازى پايانى 
فروكش خواهد كرد 
وعلاقــه مندان بايد 
تا  كنند  صبر  4 سال 

در سال 2026 شاهد هنرنمايى 48 تيم حاضر در 
اين رقابت ها باشند.

* خبرگزارى ايرنا
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 پس از ماه ها انتظــار جامعه ورزش 
نابينايــان و كم بينايان همــدان، مجمع 
انتخابــات ايــن هيــأت پرچالش روز 
پنجشنبه با حضور «محمدرضا مظلومى» 
رئيس فدراسيون نابينايان و على حقيقى 
مديركل ورزش و جوانان استان همدان 
برگزار شــد و سميه ســهيلى در هيأت 

نابينايان استان ابقاء شد
انتخابــات هيأت نابينايــان و كم بينايان 
اســتان همدان در 2 مرحله برگزار شد 
و اعضاى مجمع كه 19 نفر بودند، ابتدا 
10 رأى به سميه سهيلى، هشت رأى به 
مهدى سرمدى و يك رأى ممتع را وارد 

صندوق كردند.
براســاس آئين نامه مجامــع انتخاباتى، 
كانديدايــى مى تواند پيروز ميدان رقابت 
باشــد كه نصف به اضافــه يك رأى از 
مجموع آراء را كسب كند.آراى اخذ شده 
2 نامزد اين انتخابات باعث شــد تا در 
مرحله نخست هيچ يك موفق به پيروزى 
نشود و به اين ترتيب وارد دور دوم شد.

در دور دوم انتخاباتــى ديگــر نيازى به 
قانون دريافت نصف به اضافه يك رأى 
از مجموع آرا بــراى پيروزى نبود و هر 
يــك از كانديداها كه بيشــترين راى را 
كسب مى كردند، به عنوان رئيس برگزيده 
مى شدند.سميه سهيلى در مرحله دوم نيز 
يازده رأى كسب كرد و مهدى سرمدى 

رقيــب وى در اين انتخابــات 6 راى به 
دست آورد و 2 راى نيز ممتنع اعلام شد.

مجمع انتخاباتى هيــأت نابينايان و كم 
بينايان همدان هفته گذشته برگزار شد و 
سميه سهيلى براى سومين دوره متوالى به 

عنوان رئيس اين هيأت انتخاب گرديد.
در پايان رأى گيرى براى انتخاب اعضاى 
هيأت رئيســه برگزار شــد و در نهايت 
ســعيد پناه آبادى به عنوان نائب رئيس؛ 
احمد گازارانى؛ علي اصفهانى و محمد 
كــرم كوليوند به عنــوان اعضاى هيأت 
رئيسه؛ اميد حكيمى فر به عنوان بازرس 
و مرضيه غفارى به عنوان خزانه دار اين 

هيأت انتخاب شدند.
رئيس فدراســيون نابينايان و كم بينايان 
كشور گفت: شفاف سازى مالى از محل 
درآمدها خواســته اصلى اين فدراسيون 
است.محمدرضا  اســتانى  هيأت هاى  از 
مظلومى اظهار داشــت: تمامى درامدها 
و هزينه ها بايد شفاف سازى شود ضمن 
اينكه توقع داريم كه در هر فصل مجمع 
عمومى هيأت ها برگزار شــود تا ســاير 
اعضــا از برنامه هــا و عملكردها مطلع 
شــوند. وى با بيان اينكه نظام جمهورى 
اســلامى ارزش ويژه اى بــراى جامعه 
معلــولان و نابينايان قائل اســت افزود: 
دولتمردان از گذشته تاكنون طى دوران 
انقــلاب اســلامى همــواره از ورزش 

معلولان حمايــت داشــته و در حوزه 
نابينايــان و كم بينايان كه ســال ها قبول 
مســئوليت دارم، بــدون دغدغه مالى و 
براى توسعه اين ورزش فعاليت داشته ام.
وى اضافه كرد: هزينه هاى ورزشى قشر 
نابينا و كم بيناى ما ســنگين اســت و با 
اين حال هيچ گاه مشكل مالى نداشته ايم 
و دولت به خوبــى حمايت هاى لازم را 

داشته است.
مظلومى بيــان كرد: با هميــن رويكرد 
حمايتــى توانســته ايم در عرصه هــاى 
آســيايى  و  جهانى  پارالمپيك،  مختلف 
جزء بهترين هــا باشــيم و بارها پرچم 
مقدس جمهورى اســلامى را به اهتزاز 

درآورده ايم.
وى با تمجيد از عملكرد هيأت نابينايان 

و كم بينايان اســتان همــدان افزود: در 
ارزيابــى عملكرد اســتان ها، همدان در 
جمع پنج استان برتر كشور قرار دارد.و 
انتظار داريم هيأت نابينايان استان همدان 
در ساير رشته ها همچون فوتبال، جودو 
و پاورليفتينگ نيز فعال شود ضمن اينكه 
ارزنده  موفقيت هاى  كــه  آقايان  همانند 
داشته اند، در بخش بانوان نيز اين شرايط 

را ايجاد كنند.
مديركل ورزش و جوانان همدان نيز در 
اين نشســت با تأكيد بر اينكه حمايت 
از ورزش نابينايــان و كم بينايان همواره 
مورد توجه ما است، گفت: تعامل هيأت 
نابينايان اســتان با فدراسيون و دستگاه 
ورزش مى توانــد ادامــه دهنده مســير 

موفقيت باشد.
على حقيقى با بيان اينكه تنها با تعامل و 
همكارى دو ســويه مى توان ورزش را 
در مســير افتخارآفرينى پيش برد، اظهار 
داشت: رشــته هاى ورزشــى به دور از 
حاشــيه و برنامه محور همواره به هدف 
اصلى خود كه همان كسب موفقيت در 

ميادين مختلف است، دست مى يابند.
وى اضافه كرد: با هيأت هايى كه همسو 
با سياســت هاى ورزش و جوانان استان 
همدان در راستاى رشد و اعتلاى ورزش 
گام بردارند، حمايــت لازم را خواهيم 

داشت.

بازگشت سردار زند به جمع مدعيان 
زهرا اميرى ملاير»

  تيم فوتبال سردار زند ملاير با غلبه بر مقاومت تهران به جمع مدعيان 
صعود بازگشت

هفته هفتم رقابت هاى مرحله نخســت ليگ دسته سوم كشور با انجام 5
بازى دنبال شــد وتيم هاى مدعى با غلبه بر حريفان شانس خود را براى 

صعود افزايش دادند.
در ايــن هفته از رقابت ها تيم ســردار زند ملاير پس از دو شكســت 
مقابل زيســت تبريز وداماش تهران ودور شــدن از صف مدعيان ه در 
ورزشــگاه غدير باقر شــهر تهران به مصاف تيم مقاومت تهران رفت و 
با تك گل مجتبى يوســفى به برترى رســيد و دوباره به صف مدعيان 
پيوست.سردار زند ملاير با كسب اين ســه امتياز مهم توانست يك پله 
در جــدول رقابت ها صعود كند و هم چنــان اميدوار به صعود از گروه 

خود باقى بماند.
در ايــن بازى كــوروش برمك از بازيكنانى همچــون محمد عيدانپور 
،اميررضاروزبهانى ،بهادرچهاردولى، اميرحسين قاسمى، مجتبى يوسفى، 
عليرضا رضايى، كاوه عليزاده، رضا رهنماى، حسن دودمنجيرى، وحيد 

افطارى ومحمدرضا ايورتى در تركيب اوليه سردار بهره برد. 
يــاران برمك در اين بازى فوتبال قابل قبولى ارائــه دادند و پس از دو 
هفته ناكامى موفق شــدند با تك گل مجتبى يوسفى به 3 امتياز شيرين 
اين مسابقه دست يابند و به رده پنجم جدول صعود كنند.هفته آينده تيم 
سردار زند ملايرميزبان وحدت رودبار خواهد بود اين بازى يك شنبه 4
دى ماه در ورزشگاه پنج هزار نفرى شهيد روحى ملاير برگزار مى شود.
در ســاير ديدارهاى اين هفته البرز تازه آباد چاف با در گل ميثاق ائا تن 
اروميه را شكســت داد و عقاب تبريز نيز با همين نتيجه برابر تيم نگون 
بخت شهردارى بانه به برترى رسيد،تيم ياران زيست تبريز نيز دو بر يك 

موفق شد تيم وحدت رودبار را مغلوب كند.
در پايان هفته هفتم اين رقابت ها تيم ياران زيست سبز تبريزبا 16 امتياز 
صدر نشين است و وحدت رودبار با 15 امتياز در جاى دوم قرار دارد و 
دو تيم داماش پارسه تهران وعقاب تبريز نيز  با 13 امتياز به طور مشترك 

سوم هستند وسردار زند ملاير با12 امتياز در رده پنجم قرار دارد .

درليگ صحرانوردى كشور 
صحرانوردان همدانى چهارم شدند

 تيم دو صحرانوردى شــهيد ســردار همدانى ، مقــام چهارم ليگ 
نوجوانان و جوانان كشور را كسب كرد.

تيم ســردار همدانى با تركيب متين شهبازى از كبودراهنگ ، اميرمحمد 
رســتمى ، اميرحســين خداكرمى و محمدصالح معصومى از همدان و 
اميرحسين ملامير از تويسركان موفق شدند در جايگاه چهارم رقابت هاى 

صحرانوردى كشور قرار گيرند
در بخش انفرادى اين رقابت ها ، متين شــهبازى مقام چهارم را كســب 
كــرد تا براى عضويت در تيم ملى صحرانوردى جوانان براى شــركت 
در مســابقات قهرمانى آسيا اميدوارتر شــود ، اميرمحمد رستمى دونده 
نونهال استان هم در يك رقابت بسيار خوب به مقام هفتم دست يافت ، 

اميرحسين ملامير هم به مقام شانزدهم رسيد.
ليگ صحرانوردى نوجوانان و جوانان كشور در 2 مرحله و با شركت 40
دونده در 8 تيم به ميزبانى زمين چوگان مجموعه ســواركارى نوروزآباد 

تهران برگزار شد.

ورزش مادستان

سينيشا ميهايلوويچ درگذشت
 ستاره پيشين تيم ملى يوگسلاوى در 53 سالگى درگذشت.

سينيشــا ميهايلوويچ كه چند سال درگير بيمارى ســرطان خون بود در سن 53 سالگى 
درگذشت.

ميهايلوويچ كه سابقه بازى در تيم هاى لاتزيو، رم، اينتر، سامپدوريا و ستاره سرخ را داشت، 
در تيم هاى ميلان، ســامپدوريا، بولونيا، فليورنتينا، اســپورتينگ و تيم ملى صربستان هم 

مربيگرى كرد.

32 تيم در جام جهانى باشگاه هاى جهان
 جام جهانى باشگاه ها از سال 2025 با حضور 32 باشگاه برتر دنيا برگزار خواهد شد.

رئيس فدراسيون بين المللى فوتبال در واكنش به ميزبانى قطرى ها در جام جهانى، گفت:  
شاهد بهترين جام جهانى تاريخ هستيم، 62 بازى بدون هيچ حادثه اى به اتمام رسيده و در 
بازى فينال 90 هزار هوادار در ورزشگاه لوسيل حاضر خواهند بود تا قهرمان اين دوره از 
مســابقات را از نزديك ببينند. نزديك به چهار ميليارد نفر بازى ها را در سراسر دنيا دنبال 

كرده و فوتبال، جهانى تر از قبل شده است.
اينفانتينو ادامه داد: امسال ديديدم مراكش تا نيمه نهايى صعود كرد كه اين شگفتى مسابقات 
بود، براى نخستين بار شاهد قضاوت يك داور زن در جام جهانى بوديم و او در بازى آلمان 
و كاستاريكا بسيار خوب عمل كرد. در تمام ورزشگاه ها جو فوق العاده خوبى حاكم بود 
و اين يك موفقيت بزرگ است و بايد به اين جمله هم اذعان كنم كه نسبت به دوره قبل، 

درامدهاى فيفا رشد چند برابرى داشته است.
رئيس فيفا تصريح كرد: بايد به تمامى تيم ها، بازيكنان و داوران تبريك گفت چراكه در اين 

دوره از مسابقات شاهد كمترين اخطار به بازيكنان و البته تمارض آنها بوديم.
او در مورد جام جهانى باشــگاهى ســال 2022 تأكيد كرد: مراكش ميزبان اين مسابقات 
خواهد بود و از سال 2025 قصد داريم اين رقابت ها را با حضور 32 تيم مثل جام جهانى 
برگزار كنيم، البته در صدد بوديم تا اين رويداد را در سال 2024 با تيم هاى زيادى آغاز كنيم 

اما به سلامت بازيكنان فكر كرديم چراكه تقويم بسيار شلوغى وجود داشت.
اينفانتينو از مراكش نيز تمجيد كرد و گفت: آنها بى نظير بودند و به شايستگى تا نيمه نهايى 
بالا آمدند، اين يك موفقيت تاريخى براى مراكش و قاره آفريقاست. در شايستگى مراكش 
هيچ بحثى نيســت و اين نتيجه برنامه ريزى درست و تلاش زيادى است كه آنها از خود 
نشــان دادند. مراكش ثابت كرد كه مى توان به عنوان تيمى كه مدعى قهرمانى محسوب 
نمى شود، جذاب بازى كرد و نتيجه گرفت،  من براى ديگر كشورهاى آفريقايى جام نيز 

كلاه از سر بر مى دارم.

داليچ: شانس قهرمانى آرژانتين بيشتر است
 سرمربى كرواسى با اعلام بى خبرى از تصميم لوكا مودريچ براى خداحافظى از فوتبال 

گفت: رفتن او اتفاقى دردناك براى همه ما خواهد بود.
زلاتكو داليچ در نشست خبرى خود در ديدار رده بندى جام جهانى فوتبال تأكيد كرد: اين 

ديدار كه براى كسب مقام سومى جام مانند يك فينال بزرگ براى ما بود. 
او در خصوص احتمال خداحافظى لــوكا مودريچ از بازى هاى ملى گفت: در اين مورد 
صحبتى نكرديم اما بايد بگويم از صميــم قلب اميدوارم كه او در تيم ملى بماند. اگر او 
خداحافظى كند، ضايعه بزرگ و دردناكى براى همه هواداران در سراسر جهان خواهد بود.
او در بخــش ديگرى از ســخنان خود و در واكنش به قهرمان ايــن دوره از رقابت هاى 
جام جهانى قطر گفت: آرژانتين با مسى شانس بيشترى دارد اما بدون شك بازى سخت و 

دشوارى براى هر دو تيم است.

باجو با لباس آرژانتين وارد قطر شد
 اسطوره فوتبال ايتاليا براى ديدن ديدار فينال جام جهانى 2022 وارد قطر شد. او لباسى 

با پرچم آرژانتين را برتن داشت تا نشان دهد كه در اين بازى طرفدار آلبى سلسته است.
ديدار فينال جام جهانى 2022 امروز يك شــنبه برگزار خواهد شــد و تيم ملى  فوتبال 

آرژانتين به مصاف فرانسه خواهد رفت.
روبرتو باجو، اسطوره فوتبال ايتاليا يكى از چهره هاى سرشناسى است كه براى ديدن اين 
بازى وارد قطر شد. او پيراهنى را بر تن داشت كه پرچم آرژانتين روى آن بود و اين نشان 

مى دهد كه او هم دوست دارد كه آلبى سلسته در اين بازى به پيروزى دست پيدا كند.
حضور ليونل مســى در تيم ملى فوتبال آرژانتين باعث شــده است تا بسيارى از فوتبال 

دوستان دوست داشته باشند تا آلبى سلسته در اين بازى به پيروزى دست پيدا كند.
اين آخرين جام جهانى مسى است و اين بازيكن سخت در تلاش است تا بتواند قهرمانى 
در اين جام بزرگ را به دســت آورد تا جايگاه ويژه اى در دل مردم آرژانتين كسب كند؛ 

جايگاهى كه مدت هاست سخت در تلاش براى رسيدن به آن است.
او پيش از اين هم در سال 2014 به فينال جام جهانى راه پيدا كرد اما آرژانتين برابر آلمان 

شكست خورد تا مسى از بالا بردن جام بازماند.

دمبله: 
جام را مى خواهيم

 مهاجم تيم ملى فوتبال فرانســه تأكيد كرد كه قهرمانــى در جام جهانى 2022 را مى 
خواهد. او همچنين به ستايش از ليونل مسى پرداخت.

عثمان دمبله يكى از بازيكنان كليدى فرانسه در بازى فينال خواهد بود كه در جام جهانى 
عملكرد خوبى از خود نشان داده است.

دمبله درباره ابتلاى چند هم تيمى خود به آنفلوانزاى شترى گفت: من كه از اين بيمارى 
ترســى ندارم. اوپامكانو و رابيو به اين ويروس مبتلا شــدند و اميدوارم كه آنها به بازى 
برسند و مشكلى نداشته باشند. ما احساس نگرانى نداريم و اميدوارم كه بيمارى مشكلى 

را به وجود نياورد.
او درباره عملكرد خود در جام جهانى گفت: به نظرم مى توانستم بهتر از اين ظاهر شوم. 
گاهى اوقات مصلحت تيم مهم تر اســت و نبايد به خود فكر كرد. به نظرم موفقيت تيم 
از آمار فردى بازيكنان مهم تر است. من قبل از جام جهانى هم گفتم كه قهرمانى در اين 
رقابت بزرگ را مى خواهم. از  حضور در ميدان بسيار خوشحال هستم. ما تيم يك دل و 

هماهنگى هستيم و بازيكنان رابطه بسيار خوبى با هم دارند.
دمبله درباره رابطه اش با مســى گفت: من چهار سال در بارسلونا با او همبازى بودم. 
مســى يك بازيكن استثنايى است. او و اينيســتا باعث شدند تا به بارسلونا علاقه مند 
شــوم. او بســيار آرام اســت و به ديگر بازيكنان كمك زيادى مى كند. مسى رابطه 
خوبى با بازيكنان جوان داشت. او همواره از من مى خواست كه در ميدان آرام باشم. 
دســت به هركارى مى زنيم تا او در فينال كمتر توپ را لمس كند. ما براى كشورمان 
مى جنگيم و قهرمانى در جام را مى خواهيم. باتوجه به كارنامه درخشــانى كه مســى 
دارد بهتر اســت كه او هم يك قهرمانى در جام جهانى را داشــته باشد اما ما قهرمانى 

در اين جام را مى خواهيم.

ماتراتزى: 
دوست دارم مسى جام را بالاى سر ببرد

 مدافع سابق تيم ملى فوتبال ايتاليا تأكيد كرد كه دوست دارد آرژانتين در ديدار فينال 
جام جهانى برابر فرانسه به پيروزى دست پيدا كند تا مسى جام را بالاى سر ببرد.

در بازى پايانى تيم ملى فوتبال آرژانتين به مصاف فرانسه خواهد رفت و بسيارى منتظر 
هستند تا مسى در آخرين جام جهانى خود به قهرمانى دست پيدا كند.

ماركو ماتراتزى، مدافع ســابق تيم ملى فوتبال ايتاليا هم يكى از كسانى است كه دوست 
دارد آرژانتين پيروزى اين بازى حساس شود. او گفت: به نظرم آرژانتين و فرانسه شانس 
مساوى براى قهرمانى دارند. من براين باور هستم كه مسى شايسته قهرمانى در جام جهانى 
است. او با نمايش درخشان خود ميليون ها نفر را خوشحال كرده است و منبع الهام براى 
بسيارى بوده است. به همين خاطر من دوست دارم كه آرژانتين در فينال به پيروزى دست 

پيدا كند تا مسى جام را بالاى سر ببرد.
او درباره غيبت ايتاليا در اين جام گفت: خب طبيعى است كه بسيار ناراحت باشم. حضور 
ايتاليا در اين رقابت ها مى توانست جذابيت زيادى به جام بدهد. حتى از نظر هواداران هم 

اين جام هواداران ايتاليا را كم داشت.

آرژانتين - فرانسه كدام  يك قهرمان مى شوند؟

جدال ستاره  فرانسوى  با ژنرال 7 ستاره

سميه سهيلى در هيأت نابينايان استان ابقاء شد

 جاى تأسف اســت كه يك استان توان 
مخارج ارزان ترين تيم ليگ يك را ندارد.

ســرمربى تيم فوتبال شــهردارى همدان با 
اعلام اين مطلب گفت: مسابقات ليگ دسته 
يك فوتبال كشور بعد از وقفه يك ماهه در 
شــرف آغاز است و اكثر تيم هايى كه شكل 
و ساختار مناســبى داشتند به خوبى از اين 
فرصت ارزشمند براى تقويت نقاط ضعف 

خود استفاده كردند.
احمد جمشيديان افزود: ما متأسفانه شرايط 
بســيار ســختى را در اين مدت پشت سر 
گذاشــتيم و گويا كســى نگران وضعيت 
موجود تيم نيســت در مدت تعطيلات تنها 

3 بازى دوستانه با تيم هاى ليگ استان برگزار 
كرديم.و با مشكلات زيادى مواجه هستيم.

وى خاطرنشان كرد: 4 بازيكن به قطعيت از 
ما تا به امروز جدا شده اند و شايد اين نفرات 
افزايش نيز پيدا كنند به طورى كه ما در بازى 
جام حذفى در مجموع 11 بازيكن در اختيار 
داشــتيم و  7 بازيكن هــم از  رده هاى اميد 
وجوان باشــگاه بودند. در حال حاضر تنها 
5 بازيكن غيربومى در اختيار داريم و شاكله 

ما بيش از پيش بومى شده است.
سرمربى تيم فوتبال شهردارى همدان عنوان 
كرد: تيمى كه ما آماده رقابت ها كرده بوديم 
به راحتى مى توانست در جمع مدعيان قرار 

بگيرد اما رفته رفته عملكرد باشگاه باعث شد 
انسجام تيم ما به مشكل بخورد.

وى با اشــاره به ديدار هفتــه پانزدهم ليگ 
دسته يك فوتبال كشور گفت: بازى ما برابر 
پارس جنوبى جم مصاف دارا و ندار است اما 
ما با تمركز وارد ميدان مى شويم. تقريبا 30 
درصد نفرات تيم را از دســت داده ايم ولى 
نفراتى كــه در اختيار داريم متحد و همدل 
هســتند و براى موفقيــت و آينده فردى و 
تيمى خود تا سوت پايان مسابقات خواهند 
جنگيد. جمشيديان با بيان اينكه شرايط در 
نيم فصل دوم بســيار سخت تر خواهد بود، 
بيان كرد: نيم فصل دوم تيم ها براى كســب 

يك امتياز دســت به هر كارى خواهند زد و 
براى كســب امتياز بايد تا پاى جان با تمام 

امكانات بجنگيد.
وى ادامه داد: شــرايط مان بسيار حساس و 
حياتى بوده و انتظار داريم شــهردار ورزش 
دوست همدان، مديران شهردارى و مديريت 
باشــگاه با پرداخت به موقــع قراردادها و 
تعهدات هر چه زودتر تيم را از بحران خارج 
كنند.ما تا آخرين لحظه براى حفظ سهميه 
ارزشمند ليگ دسته يك فوتبال كشور براى 
استان مان خواهيم جنگيد و دلسرد نخواهيم 
شد، توقع داريم پايتخت تاريخ و تمدن ايران 
زمين از پس هزينه هاى ارزان ترين تيم ليگ 
يك كشور به عنوان آبروى فوتبال و ورزش 
استان بربيايد و جاى بسى تأسف است كه 
هنوز بعضى در اين شهر به دنبال انحلال و 

سنگ اندازى براى تيم هستند. 

برخى ها بدنبال انحلال تيم شهردارى هستند


